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Fra:      Anita Skafsgaard (Formand skolebestyrelsen Brøndbyvester) 

Dato:    25-08-2024 20:17:06 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Vi har forholdt os til reduktionsforslagene 21.- 25. for politikområde: Skole og uddannelse 

Reduktionsforslag 21.: 

Vi forholder os meget skeptiske over for forslaget om at pille ved klassekvotienterne på skolerne, 

for der bliver ikke færre børn på skolen, tværtimod ifølge prognoserne, men med forslaget fjerner 

man voksne til børnene, hvilket vi har svært ved at se formålet med. Hvis den gennemsnitlige 

klassekvotient i Brøndby ligger på 20,8, så må der være nogle skoler som trækker denne ned, for 

seneste måling på Brøndbyvester skole hedder 23, og det vil derfor få meget store konsekvenser 

her, da vi i forvejen ligger over den nuværende kvotient på 22. Ved at fjerne personale fra børnene 

og sætte flere elever i klasserne, kan vi på ingen måde se hvordan kan gavne trivslen for vores 

børn eller berige arbejdsforholdene for personalet på skolerne. Det vil give dårligere forhold på 

skolerne og være en stor kvalitetsforringelse.  

Yderligere er der i forvejen udfordringer med at tilbyde eleverne store nok lokaler til at kunne 

indeholde en hel klasse, så når de nuværende lokaler knap kan rumme det antal der er, hvad er så 

planen når der skal flere børn i klasserne og i den sammenhæng kan det ikke gøre noget godt for 

indeklimaet i lokalerne med flere børn i klasserne.  

Vi kan på ingen måde se at dette forslag kan gå igennem med de konsekvenser det har for vores 

børn, men vælger man at gennemføre på trods, så er det en opfordring ikke at gøre det gradvist, 

men lav ændringen en gang for alle og giv skolerne ro til at lande herefter uden de hele tiden skal 

forholde sig til en ændring heraf. Men at gennemføre denne forringelse over for vores børn er vi på 

ingen måde forstående overfor.  

 

Reduktionsforslag 22.: 

Det er meget ærgerligt, hvis man fjerner disse muligheder for skolerne. Lejrskolerne har et stort 

socialt og fagligt udbytte og er for mange noget af det, de husker bedst langt efter deres folkeskole 

år er slut. At få disse særlige afbræk fra dage på skolebænken, hvor man skaber minder sammen 

og har fokus på det sociale, hermed også trivsel og sammenhold, samt læring og faglighed på 

alternative måder, betyder meget.  

Hvis dette forslag fastholdes, så vil vi gerne fremlægge ønske om at det lægges ud til skolerne 

hvornår man ønsker at afholde lejrskole i stedet for at forhåndsbestemme, at det skal være på 7. 

årgang. Der sker meget andet på 7. årgang og det er ikke nødvendigvis her, det vil give mest. Der 

kunne også tænkes i, at der afsættes et antal lejrskoledage pr. skole og så lade skolerne have 

beføjelserne til at bestemme, hvordan de vil fordele disse dage; om man vil fastholde de 

nuværende men forkorte dem i dage eller gøre det på en helt anden måde.  

 

Uanset hvad, hvis ikke den nuværende ordning med lejrskole i 5. og 9. klasse fastholdes, så læg 

det ud til skolerne og giv dem beføjelserne til at træffe beslutning om, hvordan de ønsker at 

tilrettelægge dette bedst muligt. 
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En anden årsag til at lejrskoler er vigtige, er for at sikre muligheder for de ressourcesvage familier. 

For nogle børn er lejrskolen, den eneste mulighed de får til at opleve noget på lige fod med deres 

klassekammerater, da lejrskolen sikrer en oplevelse, som er ens for alle børn, uanset familiens 

ressourcer. 

Der kunne også tænkes i at supplere med kommunale feriekolonier for udsatte børn og unge. Hvis 

der skæres i budgettet for kolonier i skolen, vil vi foreslå denne mulighed for at tilgodese denne 

målgruppe. Her vil børn som ellers ikke får ferieoplevelser, få mulighed for at skabe gode minder i 

gode fællesskaber. Et supplement med feriekolonier vil heller ikke være så bekosteligt, da der er 

tale om et mindre antal børn, der deltager. 

 

Reduktionsforslag 23.-25.: 

Hvis vi ser samlet på disse forslag og hvis de vedtages, så laver man en forringelse af 

fritidstilbuddet, samtidig med, at man gør tilbuddet dyrere at være i.  Så betal mere og få mindre, 

det hænger ikke sammen. Man bør ikke både gennemføre en fordyrelse og en forringelse, så må 

man vælge en af løsningerne. 

Måske der i stedet skal ses på, hvordan vi kan fastholde flere i vores fritidstilbud, fremfor at de 

ender alene derhjemme foran en skærm.  

Vi vil også anbefale, at hvis aftenklub afskaffes, så skal ressourcen overføres til skolen, så de timer 

der spares ved aftenklub i stedet, bliver til flere timer med en pædagog i skolen, så de omdannes 

til lektioner med 2 voksne. Flere lektioner med 2 voksne vil være positivt for trivslen og være en 

styrkelse at samarbejdet mellem skole og fritid.  

Hvis man vælger af skære i antal af uddannede pædagoger, vil det medføre en kvalitetsforringelse, 

samt medføre en større opsplitning mellem skole og fritid, da det udelukkende er de uddannede 

pædagoger der har opgaver i skolen og derfor vil der ske opdeling i, hvem der må varetage hvad 

og dermed ikke en sammenhæng mellem skole og fritid.  

Hvis der sættes måltal på antal uddannede pædagoger, vil det blive en meget låst ramme, der 

arbejdes med i forhold til ansættelser, da budgettet ligger herefter. Vi kan derfor ikke være sikret 

de mest kvalificerede, men dem der passer i rammen for måltallene.  

Vi undres også over, at der gennemføres merithold for uuddannede hvis ikke de skal bruges. Er 

det ikke meningen at tilbyde denne opkvalificerende uddannelse, for at få flere uddannede 

pædagoger i institutionerne? 

 

 

 På vegne af skolebestyrelsen på Brøndbyvester skole  

 

 

Fra:       Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:38:23 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 
Der bør generelt gøres en indsats for at vedligeholde kommunens veje. 
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Fra:       Jane Krog, BKI 

Dato:    26-08-2024 06:23:25 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Noter fra borgermøde om budget 2025. 

 

Kommentarer til reduktionsforslag om forhøjelse af klassekvotient: 

 

Bekymring for yderligere mistrivsel hvis der er flere elever i klasserne og muligheden for at lave 

mindre hold reduceres. 

 

Henvisning til de gode erfaringer fra Corona hvor eleverne var inddelt i meget små hold 

 

Reduktion af pædagogandel: 

 

Bekymrende med færre pædagoger og kvaliteten. Se på andre måder at løse rekrutteringen på. 

 

Reduktion i åbningstid: 

 

Kan de institutioner med udvidet åbningstid rumme det behov der er. Ja, der er plads til de børn og 

familier der har behov for den ekstra åbningstid. 

 

Generelle spørgsmål og kommentarer. 

 

Opmærksomhed på tilgangen af elever til Brøndbyvester Skole og eventuelle afledte 

klassedelinger på baggrund af dette. Bedre planlægning med antallet af klasser, så eleverne ikke 

skal opdeles i nye klasser med manglende tryghed og skiftende relationer til følge. Hav mere 

opmærksomhed på elevtalsprognoser. 

 

Hvad gør man for at sikre inklusionen af højtbegavede børn – Den nye lov om at alle folkeskoler 

skal kunne imødekomme børn med høj IQ.  

 

Hvorfor har man skoledistrikter til hver bydel, men kun et optageområde på dagtilbudsområdet? 

 

 

Fra:      Iren strand 

Dato:    19-08-2024 15:32:25 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Kan I prioritere cykelstier flere steder? Mange nye borgere har åbenbart biler... 

 

Fra:      Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:    14-08-2024 10:44:08 +00:00 
Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 
 

Sosu-43 Ophør med tilbud om palliativ fysioterapi på ældrecentrene 

Det kan have stor betydning for den enkeltes livskvalitet i den sidste tid 
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Fra:      Brian Brichs 

Dato:    26-08-2024 09:20:42 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Forældrebestyrelsen for børnehuset Kirkebjerg har læst budgetforslaget for Brøndby Kommune 

2025-2028, og har flg. kommentarer: 

Vi har en forståelse for at Brøndby Kommune, i lighed med andre kommuner er presset 

økonomisk. Vi opfordrer til at undgå så mange borgernære besparelser som muligt. Derudover har 

vi flg kommentarer. 

 

Reduktionsforslag 19: Ændring af åbningstider i daginstitutionerne. 

Vi ser forslaget som en kraftig serviceforringelse. For forældre, som pendler og/eller møder tidligt, 

er en indskrænkning af åbningstiderne problematisk. Det sætter forældrenes mulighed for være på 

arbejdsmarkedet under pres. Fra institutionens side opleves det allerede nu, at specielt fredag er 

problematisk. Der ses for sent hentede børn et par gange om måneden, og vi kan have en 

antagelse om, at det ikke vil blive mindre. For sent afhentning medfører ekstra afspadsering til 

personalet, og det er med til at udhule normeringen. 

 

Reduktionsforslag 20: Ændring af pædagogandel 

Bestyrelsen kan ikke understøtte dette forslag. Uagtet om det i øjeblikket er svært at rekruttere 

pædagoger, så er der ingen grund til at slække på ambitionsniveauet. En institution med en høj 

pædagogandel er mere attraktiv for øvrige pædagoger. Hvis man som kommune gerne vil have et 

højt fagligt niveau med høj kvalitet i daginstitutionerne, bør man ikke reducere i pædagogandelen. 

Dels for at sikre at institutionerne kan leve op til krave i dagtilbudsloven og den styrkede læreplan, 

dels for at sikre at Brøndby Kommune fortsat vil være et attraktiv sted at søge job som pædagog. 

Samtidig bør der være fokus på, at der er mulighed for at være to pædagoger på alle stuer. 

Specielt når man i Kirkebjerg ser en pædagogisk opgave, som i øjeblikket kræver ekstra 

ressourcer.  

Og så kan det undre bestyrelsen, at man med den ene hånd fremsætter dette forslag, når man 

med den anden hånd netop har i gangsat en videreuddannelses proces for medhjælperne i 

Brøndby Kommune, der sigter på at gøre den til pædagoger via merit-uddannelsen. Det virker 

selvmodsigende, at man prøver at fremme uddannelse i fastholdelses-øjemed, hvis man som 

kommune ikke sikrer at der er tilstrækkelig økonomi hos institutionerne til at kunne fastholde dem 

efterfølgende. 

 

På forældrebestyrelsens vegne, 

 

Brian Brichs, 

Formand. 
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Fra:      Rikke Groth-Poulsen 

Dato:    24-08-2024 04:59:43 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Jeg syntes det er meget uhensigtsmæssigt at sænke pædagogandelen i dagsinstitutioner og spare 

på det området. Pædagogerne er i forvejen presset og det går udover børnene. 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    24-08-2024 15:11:54 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

57. Forankre Borgerrådgiverfunktion 

 

Dette udvidelsesforslag bør ikke gennemføres. Efter, at statens finansiering af ordningen er 

stoppet har en del kommuner valgt ikke at fortsætte ordningen. 

 

Borgerrådgiveren er alene en yderligere bureaukratisk overbygning, der ikke i sig selv giver 

borgeren større retssikkerhed - men alene trækker sager i langdrag. I den rapport, der blev 

udarbejdet af Borgerrådgiveren april 2023, var langt de fleste henvendelser om emner, der rettelig 

skulle varetages af Borgerservice og/eller ikke mindst manglende kvalitetssikring af Forvaltningens 

sagsbehandling (se gerne især side 15 og 16 i nævnte rapport). 

 

PS 

 

Som seniorrådsmedlem besøgte jeg selv borgerrådgiveren for at få at få indblik i dennes arbejde, 

og fik bekræftet ovenstående. 

 

 

Fra:       Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:38:23 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Banemarksvej bør have cykelsti, når der er mange flere beboere og skolebørn. 

 

Fra:     Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:   14-08-2024 10:40:05 +00:00 

Vedr:   Del II: Reduktionsforslag 

 

Sosu - 42 Reduktion i Budgettet til Hjemmesygeplejen 

At skærer yderligere 3 sygeplejersker i Hjemmeplejen vil helt sikkert ændre serviceniveauet. 
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Fra:     Camilla Bauner 

Dato:   25-08-2024 20:29:15 +00:00 

Vedr:   Del II: Reduktionsforslag 

 

Dette høringssvar er på vegne af forældrebestyrelsen i Børnehuset Uglebo. 

 

Vedr. forslag 19. Ændring af åbningstiden i kommunens daginstitutioner: 

Det vil måske kunne lade sig gøre for de fleste forældre at aflevere og hente børn inden for de 

foreslåede 50,5 timer om ugen, men det vil helt sikkert være svært for mange forældre, hvis det 

ugentlige timetal blev reduceret yderligere. Vi håber, at de politiske forhandlinger ikke medfører 

yderligere forringelse af åbningstiden end den foreslåede.  

 

Vedr. forslag 20. Ændring af budgetteret pædagogandel i daginstitutionerne: 

Vi vil på det kraftigste opfordre til, at forslag 20 forkastes. Forslaget vil medføre en signifikant 

forringelse af den pædagogiske kvalitet, som ifølge forskning og erfaring på området alt andet lige 

vil føre til flere udfordringer: 

 

- Lokalt i vuggestue og børnehave vil børnene ikke blive stimuleret og hjulpet i det omfang, der er 

behov for, og man som skatteborger kan forvente. Særligt i Brøndby Kommune er der behov for en 

ekstra pædagogisk indsats grundet den meget høje andel af tosprogede børn. Vores erfaring fra 

Uglebo er, at det pga. det nuværende antal pædagoger og PAU’er kan lade sig gøre fx at sætte 

målrettet ind ift. ”Den Tidlige Indsats”. Vi oplever, at de uddannede pædagoger og PAU’er virkelig 

gør en forskel.  

- Vi forstår, at det i øjeblikket et svært at rekruttere, hvilket er et landsdækkende problem. Den 

situation bør ikke give anledning til at forringe muligheden for at rekruttere uddannet personale – ej 

heller gøre det nødvendigt at fyre uddannet personale. Der er behov for at gøre det mere attraktivt 

at være pædagog og PAU i kommunen – ikke mere usikkert. En måde at gøre det mere attraktivt 

er ved at have stærke faglige miljøer med god mulighed for faglig sparring og både have erfarne 

og nyuddannede i personalegruppen.  

- Både i Uglebo og andre institutioner kan vi frygte, at der med færre uddannede pædagoger kan 

ske en forråelse af kulturen blandt børn og voksne, som vi desværre har set mange eksempler på 

andre steder i Danmark.  

- De forringelser, som dette forslag vil medføre, vil derudover forplante sig i skolen og i kommunen 

generelt – og vil på længere sigt medføre andre sociale udfordringer, der dels vil underminere det 

gode arbejde for at gøre Brøndby et dejligt sted at bo, og dels vil lægge pres på kommunens 

økonomi. Vi håber, Udvalget og Kommunalbestyrelsen ser udgifter på dette område som 

afgørende investeringer i børn og unge og deres fremtidige muligheder for at få et godt liv med 

meningsfulde relationer, højt selvværd og stærke kompetencer.  

De voksne, som barnet i dets tidlige år møder og spejler sig i, har helt afgørende indflydelse på 

barnets fremtid. Det er derfor ikke ligegyldigt, om der er tale om uddannede pædagoger eller 

ufaglærte medhjælpere. 67 % pædagoger i institutionerne er ikke for højt. Vi bør derimod være 

stolte over at prioritere så høj faglighed i forbindelse med børns udvikling. 
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Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:   24-08-2024 14:47:38 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

Udvidelsesforslag 80. Velfærdsteknologisk medarbejder. 

Brøndby Kommune bør ikke ansætte en velfærdsteknologisk medarbejder, tværtimod bør 

implementering af velfærdsteknologi ske ved 

1) Opkvalificering af sundhedsfagligt uddannede medarbejdere i ældreplejen  

2) trække på viden fra KL, og eller oprette teknologiklynger med henblik på vidensdeling 

 3) at involvere private leverandører, dvs. købe hjælp til implementering udefra. (Jeg har som 

medlem af Seniorrådet anbefalet førnævnte - da jeg i mit arbejdsliv har oplevet mange fejlslagne 

implementeringer af ny teknologi, fordi brugerne ikke blev involveret fra start.) 

En opkvalificering af medarbejdere skaber således basis for, at velfærdsteknologien rent faktisk 

kan implementeres og anvendes - samtidig med, at motivationen øges i medarbejdergruppen. 

Seneste eksempel med centralstyret implementering af velfærdsteknologi ("digitalt tilsyn på 

ældrecenter Æblehaven") måtte stoppes fordi Forvaltningens havde overset væsentlige 

forudsætninger, hvilket bekræfter, at implementering af velfærdsteknologi skal ske ved at 

opkvalificere sundhedsfagligt uddannede medarbejdere med indsigt og erfaring. 

PS "Velfærdsteknologi" er vel mere effektivisering end udvidelse? 

 

Fra:      Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:   14-08-2024 10:23:53 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

SoSu-38 Ophør af klippekortsordning 

Hjælp til indkøb og betaling af regninger. De borgere der har denne ydelse, er meget dårlige og 

kan ikke selv varetage dette. Der er ingen der må hjælpe fra Ældresagen da det er privat økonomi. 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:   26-08-2024 07:39:24 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Stier og vejforbindelser i Strandparkerne skal forbedres – herunder skal der kigges på hastigheden 

for biler i området. 
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Fra:      Jeanne 

Dato:   21-08-2024 12:51:36 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Når man overvejer at five de ældre varm mad ril frokost skal man have med i sine overvejelser at 

ældre og småtspisende spiser mere hvis de får serveret varm mad om aften end om formiddagen.  

 

https://www.tv2east.dk/ringsted/byradet-skal-endeligt-beslutte-skal-de-aeldre-have-varm-mad-til-

aften 

 

Fra:      Anita Madsen formand bestyrelsen Bhu Fuglemosen 

Dato:   15-08-2024 04:13:22 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

I Børnehuset Fuglemosens bestyrelse stiller vi os forstående overfor at kommunerne generelt, 

herunder også Brøndby kommune, har stram økonomi og at det handler om at bruge økonomien 

bedst muligt. Vi stiller os kritisk over for en besparelse på 4.17 millioner kr.  da det er en forringelse 

af kvalitet og service for de borgere, der benytter kommunes børnehuse. 

 

Bestyrelsen i Børnehuset Fuglemosen har forståelse for at det kan være et af "de lavt hængende 

frugter" at skære i institutionernes åbningstiden, når pengene skal bruges klogt. Vi bliver dog nødt 

til at påpege, at der er børn og forældre der komme i klemme med ændringen. 

 

En del forældre i Fuglemosen har brug for at aflevere før kl. 6.30 grundet transport til arbejde og 

mulighed for at møde til tiden. Vejene er godt belastet om morgen, hvilke giver ekstra transporttid. 

Vi oplever det også problematisk, at børn fra Fuglemosen kan blive nødt til at skifte børnehus, til et 

med udvidet åbning, grundet ændrede åbningstider. Det er børn som er i et børnehus hvor de har 

etableret venskaber og er i fællesskaber hvor de trives og udvikles. 

 

Vi oplever det også som en forringelse at ændre åbningstiden fredag til klokken 16.15. En del 

forældre vil få svært at nå den åbningstiden grundet trafik fra arbejde til Brøndby. Det kan blive 

meget stramt med fremkommelighed til tiden. Det vil formentligt ramme en anden gruppe forældre 

end dem der afleverer tidligt, men igen blive børnene der betaler prisen, med skift til børnehus med 

længere åbningstid, grundet en besparelse.  

 

Ønsket om ensartede åbningstider oplever vi meget ufleksibelt, især med tanke på at der er tre 

børnehuse med udvidet åbning i hver bydel. Kunne man eventuelt laver ”klynger af åbningstider” 

så nogen i et lokalområde, og på tværs at Brøndby, havde et sæt åbningstider ”a til b”, andre et 

andet sæt ”c til d” og de sidste en tredje sæt ”e til f” inden for den samlede ugentlige åbningstid på 

50.5 time pr uge? 

 

På den måde vil forældre opleve højere grad af service samt fleksibilitet. Der ud over vil den 

enkelte familie, der udgør fundamentet for børnene, bedre kunne vælge et børnehus der passer til 

familiens job - og transportsituation. 
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Fra:      Anita Skafsgaard (Formand skolebestyrelsen Brøndbyvester) 

Dato:   25-08-2024 20:19:08 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

Høringssvar vedrørende budget 2025-2028 

 

Vi har forholdt os til Udvidelsesforslagene 66.-69. samt 71.-73. for politikområde: Skole og 

uddannelse 

 

Udvidelsesforslag 66. (inkluderer også en parallel til udvidelsesforslag 65.): 

 

Vi ser store fordele ved at arbejde på at skabe en overgang fra dagtilbud til skole med kendte 

voksne. Vi ved at voksne, som har en relation til børnene, er en tryghedsfaktor og dermed en 

fordel i det store skift, det er for børnene at overgå fra dagtilbud til skole. Vi mener yderligere at 

dette kan udvides ind i de første skoleår, så det ikke blot er ved overgangen, at der følger kendte 

voksne med børnene, men at de er der det første eller måske endda de første skoleår for børnene.  

Vi vil også drage en parallel til udvidelsesforslag 65, hvor vi mener der skal arbejdes på, at de 

samme voksne følger børnene ved overgangen til skole for at sikre at dette skift varetages bedst 

muligt for de udsatte børn. Derfor skal de ikke bare slippes ved skolestart, men følges af samme 

kendte tilknyttede voksne fra teamet af praksis- og trivselspædagoger når de starter i skolen.  

 

Udvidelsesforslag 67.-69. (inkluderer også et udvidelsespunkt til teknik og miljø): 

 

Det er en vigtigt at sikre udvikling og have fokus på at danne alternative undervisningsformer som 

kan gribe flere børn og øge trivslen på skolerne. Det kan dog ikke stå alene at prioritere 

mellemformer hvis ikke de fysiske rammer også indtænkes. Det er så vigtigt at der sikres flere 

fysiske alternative rammer, som kan understøtte bedre undervisningsmiljøer.  

Det er ikke kun indendørs der bør skabes bedre rammer, også udearealerne/skolegårdene som 

både kan understøtte undervisningen langt bedre end i dag, men bestemt også i pauserne samt 

fritidsdelen. Derfor mener vi at teknik og miljø bør afse flere midler til bygningsmassen og 

vedligehold på skolerne. Det vi tilbyder vores børn lige nu, er slet ikke godt nok.  

De fysiske rammer er medvirkende til at understøtte trivslen i skolerne. Og set i lyset af, at børnene 

ikke længere har deres skærme i skolen og fritidstilbuddene, så skal der tilbydes nogle rammer der 

kan understøtte deres skærmfri muligheder. Der skal tilbydes alternativer, så børn og unge ikke 

keder sig og tyr til hærværk på skolerne i mangel af bedre alternativer, hvilket vi ser eksempler på 

nu.   

 

Udvidelsesforslag 71.: 

 

Det har fyldt meget på skolen og bestemt også i skolebestyrelsen med de etsprogede børn. Vi kan 

ikke se at det på nogen måde ville kunne forsvares ikke at fastholde ressourcer til dette og fortsat 

bevillige hertil. Det handler både om at få børnene modtaget bedst muligt og give dem en god start 

via modtagerklasserne, men også om at sikre at alle klasser generelt har bedst mulige 

forudsætninger for at give alle børn en god skoledag. Forudsætningen for at indgå i normalklasser 
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øges betragteligt ved at gøre brug af modtagerklasser. 

 

Udvidelsesforslag 72.: 

De erfaringer der er draget fra de klasser der har deltaget i forløbene i Ungdomsbyen, er rigtigt 

gode og der er positive tilbagemeldinger fra forløbene. Det er et godt stykke arbejde Ungdomsbyen 

har lavet for at give kendskab til de unge om mulige erhvervsuddannelser. Generelt er praksisnær 

undervisning en god læringsform, som er et berigende alternativ til undervisning i klasselokalet. 

Udvidelsesforslag 73.: 

Vi kan godt se fordele i et ungeråd, men mener dog hellere, at der i stedet skal investeres i at 

understøtte de elevråd der er på skolerne og herigennem også det fælles elevråd der findes 

kommunalt i Brøndby. Hvis vi allerede på skolerne og gennem det fælles elevråd kan øge de 

unges interesse for medinddragelse, kan vi bane vejen her for at gøre dem mere engagerede i at 

deltage i demokratiet. Så i stedet for at give midlerne til et nyt ungeråd, vil vi opfordre til at 

understøtte de eksisterende elevråd og fælleselevråd så en styrkelse heraf kan bane vejen for flere 

demokratisk engagerede unge. 

 

På vegne af skolebestyrelsen på Brøndbyvester skole 

 

Fra:      Özkan Kocak (Moderaterne Brøndby) 

Dato:   21-08-2024 11:56:57 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

Jeg kan ikke se i budget kataloget, at der er afsat midler til kystsikring af Brøndbys del af 

Køgebugt... Oversvømmelser bliver hyppigere og kraftigere? 

 

Fra:      Özkan Kocak (Moderaterne Brøndby) 

Dato:   21-08-2024 11:22:32 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Jeg kan ikke se væsentlige tiltag i B2025, vedr. den grønne omstilling og indfrielse af målet, om at 

blive Co2 neutral. 

Ville det give mening at bruge for meget budgetteret EL, i en grøn omstillings pulje, hvor 

kommunen kan få testet fremtidens teknologier (Living lap) hus vindmøller / nyeste teknologi på 

solceller eller alternativ smart city løsninger... Som borger, vi kan blive inspireret? 
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Fra:      Berit Rehder Algreen Nilsson 

Dato:   22-08-2024 11:54:22 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Høringssvar vedrørende reduktion i andelen af uddannede pædagoger i SFO 

 

Til rette vedkommende, 

 

Jeg skriver dette høringssvar for at udtrykke min dybe bekymring og utilfredshed med beslutningen 

om at reducere andelen af uddannede pædagoger i SFO. Denne beslutning risikerer at have 

alvorlige konsekvenser for børns trivsel og udvikling i Brøndby, hvor behovet for en høj 

pædagognormering er særligt udtalt. 

 

Behovet for uddannede pædagoger i Brøndby 

 

Brøndby er en kommune med en mangfoldig befolkningssammensætning og mange børn, der har 

brug for ekstra støtte og opmærksomhed for at trives. Uddannede pædagoger spiller en afgørende 

rolle i at sikre, at alle børn får den nødvendige støtte i deres udvikling, både socialt og fagligt. 

Deres faglige kompetencer og pædagogiske indsigt gør dem i stand til at skabe inkluderende 

miljøer, hvor børn kan føle sig trygge og værdsatte. 

 

En reduktion i andelen af uddannede pædagoger vil svække SFO'ens evne til at tilbyde denne 

støtte, hvilket kan føre til øget mistrivsel blandt børnene. Når børn ikke trives, øges risikoen for, at 

de udvikler adfærdsmæssige eller følelsesmæssige problemer, der i sidste ende kan føre til, at de 

skal henvises til mellemformer eller specialtilbud. Dette er en udvikling, vi må søge at undgå. 

 

Forebyggelse af mistrivsel og specialtilbud 

 

Det er veldokumenteret, at tidlig indsats og tilstrækkelig støtte kan forebygge, at børn ender i 

specialtilbud. Uddannede pædagoger har den nødvendige viden til at identificere børn, der er i 

risiko for mistrivsel, og til at iværksætte de rette pædagogiske tiltag. Ved at reducere antallet af 

uddannede pædagoger, mister vi denne ekspertise, og børnene kan derved blive overset eller ikke 

få den nødvendige hjælp i tide. 

 

I Brøndby, hvor mange børn allerede står over for udfordringer, vil en reduceret 

pædagognormering sandsynligvis medføre, at flere børn ikke får den støtte, de har brug for. Dette 

kan føre til en stigning i antallet af børn, der skal ud i specialtilbud – en udvikling, som både er dyr 

og uønsket for børn, familier og samfundet som helhed. 

 

Afsluttende bemærkninger 

 

Jeg vil derfor stærkt opfordre til, at beslutningen om at reducere andelen af uddannede pædagoger 

i SFO revurderes. En sådan reduktion er kortsigtet og vil sandsynligvis føre til øgede omkostninger 

og større sociale problemer på længere sigt. Det er afgørende, at vi fastholder en høj 

pædagognormering for at sikre, at alle børn i Brøndby får en god og tryg opvækst med de 

nødvendige rammer for læring og udvikling. 
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At investere i uddannede pædagoger er en investering i børns fremtid og i et samfund, hvor alle 

har mulighed for at trives og udvikle deres fulde potentiale. Lad os sikre, at Brøndbys børn får den 

bedste start på livet, ved at opretholde en stærk og kompetent pædagogisk styrke i vores SFO'er. 

 

Fra:      Flemming Ernst 

Dato:     21-08-2024 10:01:34 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Mit svar handler om anlægsbudgettet. 

 

Med det forventede stigende befolkningstal i kommunen, som blev præsenteret på borgermødet 

19. august og med Brøndby kommunes målsætning om at flere borgere er i bevægelse, bør der 

investeres i flere idrætsfaciliteter.  

Helt konkret vil jeg foreslå, at planerne om en ekstra sportshal ved siden af Rød Hal (Stadionhal 1) 

bliver taget med i investeringsoversigten igen. Det skal være en Grøn Hal - både farvemæssigt og 

miljømæssigt. 

Med den befolkningssammensætning der umiddelbart ser ud til at blive i nybyggeriet i Kirkebjerg 

og ved Banemarksvej, er integration i sports- og foreningslivet vigtigt for en vellykket integration. 

Det kræver forbedrede idrætsfaciliteter. 

 

Fra:      Özkan Kocak (Moderaterne Brøndby) 

Dato:   21-08-2024 11:12:25 +00:00 

Vedr:    Del I: Effektiviseringsforslag 

 

Smarte vejbelysning på villavejemed sensor, når der ikke er trafik, dæmper den belysningen med 

30-40% og lyser op igen, hvis der er forbipasserende..I kan få inspiration fra Living Doll Lab i 

Alberstlund. 

 

Fra:      Özkan Kocak 

Dato:     21-08-2024 12:40:29 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

"Brænderøg koster årligt 240 personer livet i Danmark" 

Selvom en brændeovn måske nok er hyggelig, så forurener særligt de gamle modeller luften så 

meget, at brændeovne tegner sig for flere dødsfald forårsaget af luftforurening end for eksempel 

trafikken. 

Brændeovne – lige meget hvor gode de er – forurener mere end alternativerne. Så selv den mest 

optimerede brændeovn forurener mere end et gasfyr, det særligt er ældre og børn, der bliver syge 

af brænderøgen. 

Jeg vil opfordre vores kommuner til at kigge på den værktøjskasse og lade sig inspirere af de 

kommuner der er gået foran og forbyde brændeovn. 
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Fra:      Rikke Rubek 

Dato:    26-08-2024 10:42:41 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Skolebestyrelsen på Brøndby Strand Skole har nedenstående kommentarer til budgetkataloget 

2025-2028. 

 

Forslag 23 –  

 

Takstforhøjelse i SFO/klub tænker vi at det specielt på klubområdet vil få konsekvenser i forhold til 

at fastholde børnene /de unge – vi ser at de unge forsvinder fra os da de har andre ting de laver i 

deres fritid og ikke er afhængige af en pasningsordning – ( dette er en problematik på landsplan) et 

andet forslag ville være at gøre klub gratis, da de unge så ville have et sted der var et supplement 

til de andre ting de laver – og vi bevarer relationen til dem og kan guide dem til at tage de gode 

valg i deres liv. 

 

Forslag 25 –  

 

Reducerer aftenåbning i klub, det ville gøre det svært at drive klub – da mange af klubbens 

aktiviteter og traditioner er båret af aften åbent og overnatninger – vi har en stor tilslutning til netop 

disse forskellige aktiviteter. 

 

Forslag 24 –  

 

Reduktion af pæd andel på SFO – det er et forslag der vil gå ud over den pædagogiske kvalitet – 

medhjælpere er et fint alternativ hvis det ikke er muligt at rekrutterer uddannede. 

 

Forslag 68 –  

 

Styrkelse af mellemformer, læses som det omhandler øget inklusion i folkeskolen. Analysen om at 

der i Brøndby er en høj segregeringsgrad og at der derfor var en anbefaling om etablering af flere 

mellemformer opfattes som at skolerne, dog med midler, skal kunne klare mere inklusion. For de 

børn der kan klare at være tæt på almenmiljøet er det jo fint, men vi kan være bekymret for om 

også at det risikeres at nogen "tvinges" til at være en del af almen sporet som ikke nødvendigvis 

får den bedste skolegang og dermed sværere forudsætninger for uddannelse i fremtiden.  

 

 

Fra:      Lars Blok 

Dato:    25-08-2024 23:52:38 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

23. Taksten for plads i SFO og klub hæves 

 

SFO og klub er for mange børn og unge en vigtig del af hverdagen hvor børn søger fællesskaber i 

deres nærhed med venner og pædagoger som mange har god gavn af. Der er i forvejen mange 

der fravælger SFO og Klub da mange elever har lange dage i skolen bliver den tid de kan være i 

SFO/Klub meget kort, hvilket får forældre til at vælge SFO/Klub fra. Dette vil en takst forhøjelse 
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kun forstærke og endnu flere vil sikkert fravælge SFO og sikkert vil de unge være tvunget til at 

bruge tíden hjemme foran den ene eller anden skærm og dermed gå glip af det sunde samvær og 

de nærværende voksne som de ellers ville møde i SFOerne. 

 

Alternativerne der er listet op er jo ikke alternativer ! 1. Fritidspasset er for nogle og ikke alle ( 

indkomst afhængigt ) 2. Fritidskonsulenterne, hvis de kan få de unge ud i foreningslivet med et 

trylleslag, så er det jo mærkeligt de ikke allerede har gjort det ?  3. det at komme ud i foreningslivet 

gir ikke det samme ! det er ikke nødvendigvis unge fra din egen skole/klasse/nærområde du 

kommer til at gå med og de voksne i klubberne er ikke nødvendigvis af samme kvalitet som de 

uddannede og nærværende pædagoger som er i SFOerne. 

 

22. Reduktion af tilskud til lejrskoler i 5. og 9. klasse 

 

Tror ikke der kan sættes ord på hvor meget lejrskolerne betyder for elever, lærer og deres fælles 

relationer.  

 

Lejrskolerne er en af de få aktiviteter som virkelig gør noget for samarbejde og trivsel i klasserne. 

 

Tænker ikke at der kan komme noget positivt ud af at nedlægge disse. 

 

Fra:      Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:    14-08-2024 10:35:01 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Sosu-41 Omlægning af varm mad fra aften til frokost på Ældrecentrene 

 

Vi er imod forslaget. Vi har erfaring med, at ældre har bedre appetit om aftenen. 

 

Ældres dagligdag er som de har haft før og ikke komme sent op og få morgenmad og frokost med 

kort mellemrum. 

 

Fra:      Rikke Kristensen 

Dato:    26-08-2024 10:01:12 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Høringssvar Brøndby Budgetkatalog 2025-2028  

 

Med afsæt i Brøndbys ambitioner i en sammenhængende Børne- og ungepolitik (2030), der 

lægger vægt på trivsel, stærke fællesskaber og tidlig indsats, er det foruroligende at se forslag om 

at reducere pædagogandelen og lukke aftenklubber. Forskning viser, at institutioners ’løfteevne’ er 

afhængig af personalets høje faglighed. Derfor er det beklageligt, at man igen foreslår at sænke 

målet for pædagogandelen i både dagtilbud og SFO. Det er ligeledes et faktum, at pædagoger 

foretrækker at arbejde i institutioner med en høj pædagogandel. 
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Dagområdet: 

 

Brøndby kommunes dagtilbud overgik fra 1. januar 2024 til lønsumsstyring. Der har siden hersket 

stor forvirring – hvorfor gik dagtilbudsområdet ud af 2023 med et stort underskud, og hvorfor var 

der i de nye udmeldte budgetter ikke løn nok til den forventede normering. De fejl og manglende 

fremskrivninger, der lå bag dette, er nu heldigvis opklaret, og der vil forhåbentlig blive taget hånd 

om de økonomiske konsekvenser. Men i sparekataloget figurer stadigvæk besparelsen på 

pædagogandelen, som var begrundet i at modgå budgetoverskridelsen fra 2023, der senere har 

vist sig at have helt andre kilder end driften af selve dagtilbuddene. Vi opfordrer derfor til denne 

besparelse fjernes. Endelig har vi endnu ikke set de nye budgetter, og det står derfor hen i det 

uvisse, hvordan normeringsniveauet er i forhold til lovgivningen om minimumsnormringer. Vi føler 

os temmelig sikre på, at Brøndby afsætter budget til at nå minimum, men langt fra sikre på hvor 

meget der kan skæres fra nuværende niveau, før det ikke længere er tilfældet. Der således en lang 

række tekniske grunde til ikke at skære på området, men der er også en lang række vigtigere 

pædagogiske og sociale grunde til ikke at skære på området. 

 

Det er positivt, at der er forslag om at styrke forebyggende og tidlige indsatser for børn i udsatte 

positioner, men bekymrende, at det sker samtidig med besparelser på de almenpædagogiske 

miljøer. For at sikre effekt af de tidlige og særlige indsatser er et stærkt almenpædagogisk miljø 

nødvendigt. Uden det risikerer vi færre fagligt uddannede omkring børnene og manglende effekt af 

investeringerne. Vi kan derfor kun bakke op om udvidelsesforslagene, hvis de ikke sker på 

bekostning af reduktion i nuværende ressource. 

 

BSKU-20 Ændring af budgetteret pædagogandel i daginstitutionerne 

 

Vi er i forhold til dette forslag ganske enige i, at det vil få konsekvenser for kvaliteten i Brøndby 

kommunes dagtilbud. Brøndby Kommune har som kommune været en forløber for høje ambitioner 

og høj pædagogandel og dertilhørende pædagogisk kvalitet. Det sættes nu over styr, såfremt 

denne besparelse vedtages. Vores erfaring er, at et højt måltal for pædagogandel også betyder en 

højere pædagogandel, end hvis måltallet sættes er lavere. Vi ved fra forskning, at andelen af 

veluddannede medarbejdere betyder meget for et dagtilbuds kvalitet og løfteevne. Vi ved også, at 

pædagoger foretrækker at finde job, hvor pædagogandelen er høj. Derfor indeholder dette forslag 

et potentiale til at bringe hele dagtilbudsområdet i en nedadgående spiral.  

 

19. Ændring af åbningstiden i kommunens daginstitutioner 

 

I relation til den foreslåede nedsættelse af åbningstid, er vi af den opfattelse, at det vil reducere 

væsentligt i serviceniveauet for familier i Brøndby. Nedenstående eksempel, kan illustrere 

hvorledes det kan udfordre eksempelvis fuldtidsarbejdende familier: 

 

Hvis en forælder arbejder fuld tid, f.eks. 7,4 timer om dagen i Nordhavnen og har en samlet 

transporttid på 1,8 time (inklusive ventetid), vil deres arbejdstid kunne afvige fra institutionens 

åbningstid med kun 30-40 minutter i hver ende. Denne tidsmargin er meget lille. Derudover vil 

mange forældre typisk have brug for ekstra fleksibilitet i åbningstiden på enkelte dage. Derfor 

dækker et gennemsnitligt dagligt fremmøde på 88 børn sandsynligvis over et langt større antal 

familier, som har behov for denne fleksibilitet. 
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Fritidsområdet 

 

22. Taksten for plads i SFO og klub hæves 

 

Vi frygter, at en forhøjelse af SFO-taksten vil resultere i færre børn i SFO, hvilket vil mindske 

sammenhængskraften i børnefællesskaberne og især ramme børn i risiko for udsathed. Hvis en 

takstforhøjelse overvejes, bør midlerne kanaliseres direkte til SFO'ens budget for at sikre bedre 

pædagogisk kvalitet. 

 

23. Reduktion i andelen af uddannede pædagoger i SFO 

 

Det er vores klare opfattelse, at reduktion i pædagogandelen vil påvirke den pædagogiske kvalitet i 

både skole og fritid. Da der vil være færre pædagoger ansat og dermed færre pædagoger i skolen, 

vil de nuværende opgaver i undervisningen skulle løses af færre pædagoger. Det mener vi er en 

uhensigtsmæssig nedprioritering af SFO og fritidspædagogikken, som vil få en tilsvarende højere 

andel af ufaglærte og tilsvarende færre pædagoger i åbningstiden. Vi vil derfor stærkt fraråde dette 

forslag.  

 

24. Ophør af aftenåbent i klub 

 

Nedprioritering af fritidsklubbernes aftenåbning vil forringe de pædagogiske miljøer omkring 

kommunens børn og unge og gøre det sværere at tiltrække pædagoger. Vi anbefaler, at Brøndby 

bevarer ressourcerne på området og ser på, hvordan de kan investeres i bedre fritidsklubtilbud. 

Fritidsklubberne har et stærkt forebyggende potentiale og udgør en vigtig arena for fællesskaber 

og dannelse. 

 

Kvalitet i fritidspædagogiske tilbud 

 

Et flertal af Folketingets partier har indgået en aftale om et kvalitetsprogram for folkeskolen, og 

store dele af aftalen forventes at træde i kraft allerede fra næste skoleår. Det vil blandt andet 

betyde en kortere skoledag og en længere SFO-dag. Vi vil derfor kraftigt opfordre politikerne i 

Brøndby til i forbindelse med budgettet at sikre, at SFO'er og klubber får tilstrækkelige midler til at 

levere pædagogisk kvalitet med udannede medarbejdere. Vi opfordrer desuden til, at der ikke 

røres ved rammevilkår for fritidstilbuddene, før der er overblik over deres samlede vilkår og 

muligheder efter implementeringen af den nye aftale. 

 

I BUPL Storkøbenhavns optik giver aftalen mulighed for et markant løft af kvaliteten i de 

fritidspædagogiske tilbud – blandt andet i kraft af et større tidsmæssigt handlerum. Denne 

mulighed kan dog hurtigt undergraves af normeringsforringelser og begrænsninger i åbningstiden i 

den anden ende. 

 

Vi står naturligvis til rådighed for eventuelle spørgsmål og uddybninger. 

 

 

Venlig hilsen 

 

Rikke Kristensen, fællestillidsrepræsentant for pædagogerne i Brøndby og 

Karen Aslaug Ramm, næstformand i BUPL Storkøbenhavn 
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Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    25-08-2024 19:39:39 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Reduktionsforslag 17a og 17b Øge taksterne på Flextur som trafiktilbud for almenområdet og 

nedlægge Flextur  

 

Projektet bør omvurderes. Der mangler væsentlige elementer, f.eks. at mange flere kommuner 

deltager. Endvidere har tidligere statistisk materiale 

 

vist, at ca. 50% af turene går til og/fra Træningscenter Brøndby. En vigtig konsekvens vil således 

være manglende fremmøde til genoptræning. 

 

(Jeg har som seniorrådsmedlem efterspurgt opdateret statistisk materiale) 

 

Tidligere har nabokommuner som Glostrup og Hvidovre ikke deltaget pga. risiko for mange 

hospitalsbesøg via Flextur-ordningen. Her bør kommunerne 

 

finde sammen, og få etableret en fællesordning - f.eks. gennem et retursystem. 

 

Konklusion: En mere effektiv Flextur ordning vil angiveligt kunne spare mange "tomme busser", så 

ordningen giver en højere grad af selvfinansiering. 

 

Som tidligere bestyrelsesmedlem i Transportøkonomisk Forening undrer jeg mig over den 

manglende kommunale og regionale vilje til 

 

at samarbejde på tværs og ud fra kundestrømme og behov. Senest ved et borgermøde om 

fremtidens transport i Brøndby (juni 2024) noterede jeg følgende:  

 

1) Letbanen var slet ikke på dagsorden 

 

2) Der manglede helt information om udrulning af ladestandere til el-biler 

 

3) Flextur blev slet ikke nævnt som en transportløsning  

 

4) At trafikken i Brøndby Kommune for 90% vedkommende er gennemgående, er selvfølgelig en 

forudsætning, der understreger vigtigheden af samarbejde.  

 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    24-08-2024 15:00:47 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

81. Økologi og fødevarepriser på Ældrecentrene 

 

Udvidelsesforslaget med at indføre økologi i så stort omfang som muligt bør ikke gennemføres. 

Der er mig bekendt ikke evidens for, at økologi er sundere (se Brøndby Kommunes Mad-og 
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Måltidspolitik), og i de 9 år jeg har været medlem af Seniorrådet, har jeg aldrig hørt 

brugerne/pårørende på ældrecentrene efterspørge økologi. Tværtimod efterspørges gode, danske 

råvarer, for så til gengæld at få maden rigelig, sund og bedre anrettet.  

 

Økologiske fødevarer er vel ca. 15-20% dyrere, og er mere klimabelastende end traditionelle 

fødevarer (Ålborg Universitet). Det virker som det er politikernes ambitioner, der skal opfyldes 

mere end at tilgodese borgernes behov? Hvis traditionelle fødevarer skulle være så meget mere 

sundhedsskadelige, bør en henvendelse til Sundhedsstyrelsen overvejes med henblik på et 

påbud? Jeg mener, at involvering af Meyers Madhus kan være en inspiration, men erindrer også 

om, at samme har en (kommerciel) interesse i udbredelsen af økologi. Endelig kan man undre sig 

over, at det nu skal koste Tkr. 200 at handle mere årvågent og planlægge - har man ikke altid gjort 

det? 

 

 

Fra:      Klaus Kolberg 

Dato:    23-08-2024 13:02:56 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Indtryk fra borgermøde vedr. Budget 2025 i Brønden d. 19. august 

 

Nedenfor er i punktform oplistet de drøftelser / Henvendelser som jeg deltog i eller lyttede til. 

 

• En borger, fortalte om en meget positiv personlig oplevelse i forbindelse med plejen af sin mand. 

Stor ros til sygeplejerskerne og hjemmeplejen i Vestre. 

 

• Ros fra en borger (Ruth) om hjemmeplejen i Stranden. 

 

• Spørgsmål fra en borger om klippekortordningen i hjemmeplejen (38). Hvordan bruges den og 

hvad vil det betyde at ordningen måske forsvinder. God dialog. 

 

• Flere henvendte sig om flexture (17a+17b). Blev henvist til Teknik- og Miljøudvalget. 

 

• Et Seniorråds medlem spurgte ind til tallene vedr. reduktion i budgettet til hjemmesygeplejen (42) 

 

• Hørte kort at en pårørende talte med udvalgsformanden om kvaliteten af plejen på 

Gildhøjhjemmet.  

 

• Talte længe med en borger der ønskede kompressions strømper og om hvordan man kan søge 

om det hos visitationen.  

 

• Ros fra borger til hjemmeplejen for god behandling og fordi de er gode til at følge op via telefon. 

 

• Drøftelse med to borgere om arbejdsmiljøet mere generelt, herunder fastholdelses og 

rekrutterings mulighederne hos os. Kunne fortælle om vores fokus på det og på at vi har 

faguddannet personale over alt, samt om vores generelle efteruddannelses indsat. 

 

• Flere ville høre om Gildhøj hjemmets fremtid, herunder friplejehjem, men ikke mindst om de 

midlertidige døgnpladser. Ros og personlige historier om genoptræning der. Men også bekymring 
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om hvordan det skal blive når Gildhøj hjemme lukker. 

 

• Drøftelse mellem to borgere om fordele og ulemper ved omlægning af den varme mad (41) fra 

aften til midt på dagen. Den ene borger fortalte meget positivt om erfaringerne fra Æblehaven, 

mens den anden var tydeligt mere kritisk (en pårørende fra Nygårdsplads). Jeg kunne supplere 

med at erfaringerne fra Æblehaven bestyrkes os fagligt i at det var en OK. Det påvirker ikke 

døgnrytmen. 

 

• Afklarende spørgsmål om (44) robotgulvvasker og at der er borgere der allerede bruger dem, 

men at det kræver at man sikre at boligen bliver klargjort til det af borgeren (løse ledninger, rydde 

gulvflader mv.). Fortalte at det i dag er helt almindeligt i mange hjem allerede (sædvanligt indbo). 

 

 

Fra:      På vegne af Lokal-MED på Træningsområdet, Centerleder Ulla Frausing 

Dato:    23-08-2024 09:24:25 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Høringssvar vedr. forslag 17a og 17b i Budgetkatalog 2025-2028  

 

fra Lokal-MED på Træningsområdet i Brøndby Kommune 

 

 

Forslagene omhandler enten at øge taksterne på flextur, eller nedlægge flextur som trafiktilbud for 

almenområdet. 

 

Træningscentret varetager al genoptræning, rehabilitering og kronikertilbud jfr. Sundhedsloven 

§119 og §140 og Serviceloven §86. 

 

Udgangspunktet er altid, at borgeren selv skal sørge for sin transport til og fra træningscentret. 

Dette indbefatter, at hvis borger har nære pårørende, der kan transportere borger eller kan bestille 

flextur, så tilbydes der ikke kommunal betalt kørsel. 

 

Hvis terapeuten vurderer, at borger fysisk, kognitivt eller psykisk er for dårlig til at kunne bestille og 

benytte flextur, så tilbydes kommunal betalt kørsel. 

 

Hvis taksterne øges, vil færre som beskrevet i forslaget benytte sig af flextur. For de borgere der 

kommer på træningscentret, vil det betyde at nogle vil takke nej til at komme, fordi de ikke har råd. 

De borgere risikerer at lide et varigt funktionstab og nedsat livskvalitet, med øgede udgifter til 

hjemmehjælp og hjælpemidler til følge. 

 

Træningscentret kan ikke tilbyde betalt kørsel til nogen, fordi de ikke har råd, men alene tilbyde 

betalt kørsel ud fra en faglig vurdering ift. borgers funktionsniveau og de ressourcer der er i 

hjemmet mht. pårørende. 

 

Det stiller terapeuten i et etisk dilemma, for på den ene side kan der kun ydes betalt kørsel på et 

fagligt vurderet grundlag, og på den anden side ved terapeuten, at hvis borger ikke får sin 

genoptræning, er der stor sandsynlighed for et varigt funktionstab med nedsat livskvalitet. 
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Hvis flextur nedlægges, forventer vi, at det vil betyde en væsentlig øgning af udgifterne på 

Træningsområdet til kørsel, da langt flere borgere skal have kommunal betalt kørsel. 

 

Kørsel med flextur foregår fra kantsten til kantsten, og hvis flextur nedlægges skal borgere der før 

har kunnet benytte denne ordning, så f.eks. tage en bus i stedet.  

 

Dels kræver det at man kan gå en vis gangdistance, kan træde op og ned fra en bus og kan holde 

balancen i bussen, og dels kræver det at borgerne kognitivt kan overskue køreplan, bus-/toglinjer, 

samt af- og påstigning i løbet af rejsen. En del af de borgere, der i dag selv kommer via flextur, vil 

ikke være i stand til det, og så vil terapeuterne ud fra en faglig vurdering, være nødt til at tilbyde 

kommunal betalt kørsel. 

 

Træningscentret har mange borgere der i dag benytter flextur. Ved forespørgsel til Movia, har de 

oplyst, at der har været 144 unikke brugere, som enten har benyttet flextur eller flexhandicap i 

forbindelse med træning i løbet af de seneste 12 måneder (de kan ikke differentiere ml. flextur og 

flexhandicap). Det betyder ikke, at der kun er kørt 144 ture, da hver borger kommer flere gange til 

træning. I 2024 har et træningsforløb i gennemsnit bestået af 11 fremmødegange. I Movias 

afregning for juli 2024, har gennemsnitsprisen pr. tur været 173 kr., og altså 346 kr. pr. 

træningsgang. 

 

Flexhandicap er tiltænkt som hjælp til at understøtte borgernes sociale liv, og ikke som transport til 

træning. Desværre oplever vi allerede på nuværende tidspunkt, at da kørselsmulighederne jfr. 

lovgivningen ikke tilgodeser alle borgere med træningsbehov, så benyttes flexhandicap til dét, i 

stedet for det tiltænkte formål med ydelsen.  

 

Hvis Flextur nedlægges, eller prisen stiger betragteligt, må det forventes at endnu flere vil benytte 

sig af Flexhandicap kørsel, som derved giver en merudgift for kommunen.  

 

Det er ikke kun i træningsregi at borgerne bliver påvirket ved dette forslag.  

 

Vi har en stor gruppe af ensomme i Brøndby kommune, som hver især har forskellige barrierer i 

forhold til at indgå i nye fællesskaber. Det medvirker til større ulighed i sundhed, hvis et 

transportalternativ til almindelig bus/tog forsvinder. At have mulighed for at bestille en Flextur, 

nedsætter transportbarrieren, som flere med ensomhedsproblematikker bl.a. oplever.  

 

 

Fra:      Bjarne Bo Larsen 

Dato:    23-08-2024 08:37:52 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Til nr. 31 

 

På borgermødet d. 19/8 spurgte en borger. 

 

”Giver det mening (at spare på RUM), når vi hele tiden hører, at der er så mange unge som har det 

svært?”. 
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Fra:      Lone HANSEN 

Dato:    23-08-2024 08:37:52 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

jeg kunne godt tænke mig mere rengøring og vedligeholdelse, på fortove og cykelstier. Husejere 

burde have STORE bøde når vi ikke kan gå på fortovet pga. ukrudt der hænger langt ude på 

fortovene så vi andre i køre stole og rollator skal ud og gå på cykelstien..Mange af kommunens 

træer hænger grene langt nede så man får dem i hovedet når man køre på cykelstien. Mange 

cykel stier i kommunen er fyldt med revner og huller og er farlige at køre på. fortove lige dan. Sne 

rydning: HUSK vi er nogen der skal over vejen, så venligst ikke spærre fodgænger feltene. IKKE 

flere BLÅ STRIBER, de er farlige at køre på når det er glat, da de jo er delt op, med en masse 

buler mv.  Så brug flere penge på rengøring og vedligeholdelse 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:43:27 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Der bør arbejdes med en bedre adskillelse af cyklende og gående i Strandparken 

 

 

Fra:      Multihuset personale 

Dato:    22-08-2024 13:05:13 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Orientering og høring i personalegruppen om spareforslag budget 2025  

 

Om nedlukning/flytning af V17:  

 

Det er kommet i sparekataloget om nedlukning af V17, da der er kommet en præcisering af 

lovgivningen.  

 

Hvis borgerne bor på botilbud, har de ikke krav på klubtilbud. Der er aktuelt 6-7 borgere, som ikke 

bor på botilbud – 

 

disse kan få klubtilbud, som ikke nødvendigvis er i Brøndby Kommune.  

 

De to medarbejdere er orienteret og mødes løbende med Hanne omkring orientering og det videre 

forløb.  

 

Det er besluttet, at V17 skal flytte fra Multihuset, men det er ikke besluttet, hvorvidt det skal 

nedlukkes. 

 

Der er ikke lavet en tidslinje for forløbet.  

 

Høring/kommentarer fra personalet:  
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- Er en sårbar gruppe af borgere, som udsættes for at skulle starte et nyt forløb/klub op et andet 

sted.  

 

- Der ønskes, at tage hånd om de to medarbejdere i forhold til flytning.  

 

- Det er ærligt, at borgergruppen tages ud af Multihusets café/klub tilbud da det giver mening at 

have et tilbud for  

 

mange borgergrupper. 

 

- De to personaler bidrager fagligt med viden omkring borgergruppen i afdelingen.  

 

- Er der overvejet at tage brugerbetaling for at kunne opretholde V17?  

 

- Er der overvejet at åbne V17 for andre kommuner og derved sikre indtægt?  

 

- Det er svært at se, at det matcher med Brøndby Kommunes handicap- og psykiatripolitik, hvor 

der står ”alle har muligheder og talenter, og skal have mulighed for at fylde det ud i fællesskab med 

andre”.  

 

- Det er et godt fagligt tilbud.  

 

- Det er svært at se, hvor besparelsen ligger. Når personalet skal flyttes til andet sted i 

organisationen bibeholdes udgifterne til løn. Derudover er der ikke udgifter forbundet med at 

bibeholde V17. Derfor kan det ikke ses, at der er en besparelse for forvaltningen.  

 

- Der ses en indirekte støtte til borgere, som ikke har noget netværk. Klubben/personalet yder 

støtte til den enkelte borger med akut kontakt til fx værge eller anden – denne vil forsvinde.  

 

- Det burde være muligt at finde opgaver til de to personaler i Multihuset, såfremt de ønsker det 

(ledelse kommenterer, at det forudsætter at der er en ledig stillin 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    24-08-2024 14:33:28 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Reduktionsforslag 40. Ændring i levering af mad til hjemmeboende 

 

Brøndby Kommune har en målsætning om, at borgeren skal kunne blive i eget hjem så længe som 

muligt. En vigtig del af et værdigt liv i eget hjem, er god, sund og veltilberedt mad dagligt. Derfor 

foreslås det at droppe førnævnte reduktionsforslag om at spare Tkr. 100 pr. år.  

 

Man kan også undre sig over, hvilken detaljeringsgrad en kommunalpolitiker skal involveres i - 

men også paradokserne - eller mangel på logik, om man vil i Budgetkataloget. Mens der lægges 

op til at spare på mad til hjemmeboende borgere - og ingen krav om økologiske madvarer - 

foreslår samme Forvaltning politikerne at storindkøbe økologiske råvarer til ældrecentrene for at få 

nogle medaljer, uden at tænke på om borgerne efterspørger dette (udvidelsesforslag 81). Det 
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virker som økologi mere er et prestigeprojekt for politikerne.  

 

Til gengæld savnes i den grad, at politikerne opfylder løfter, der er givet vedrørende netop borgere 

visiteret til mad i eget hjem. Se gerne side 18 i Seniorpolitik (Brøndby Kommune 2023). Her lover 

politikerne, at anvende brugerundersøgelser om den mad, der leveres til hjemmeboende 

pensionister. På min forespørgsel/efterlysning - som medlem af Seniorrådet - har Forvaltningen 

afvist at gennemføre sådanne brugerundersøgelser. Jeg tror ikke denne beslutning har været 

godkendt af politikerne? 

 

Konklusion: Uden at spørge borgerne køber Brøndby Kommune stort ind af økologi - og der, hvor 

man har lovet borgerne en brugerundersøgelse om netop madens kvalitet, svigter politikerne. 

 

 

Fra:      DH Brøndby 

Dato:    26-08-2024 20:53:38 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

21. Hæve klassekvotienterne i folkeskolen 

 

Kommunen foreslår endnu engang at hæve klassekvotienten til et sted mellem 22,5 og 24 elever 

pr. klasse. DH Brøndby vil gerne advare mod at gå i denne retning. Forskning viser, at små trygge 

læringsmiljøer har positiv indflydelse på børns trivsel og læring. Det at hæve klassekvotienterne 

kan således generelt have negative konsekvenser for trivsel og læring. For børn med 

funktionsnedsættelse/særlige behov kan de negative konsekvenser være endnu mere udtalte, da 

udfordringer med eksempelvis eksekutive funktioner bliver mere udtalte i et klasserum med flere 

behov og mere larm. 

 

Da man forsøger at skabe bedre trivsel i kommunens skoler, der i forvejen er hårdt ramt på 

trivselsområdet, ser vi dette som et højst kontraproduktivt forslag. Da man i kommunen også sigter 

på at skabe bedre karaktergennemsnit, så kan en stor undersøgelse fra Sverige måske give stof til 

eftertanke: her påviste undersøgelsen, at fem færre elever pr. klasse, gav 10 procents bedre 

skoleresultater (Folkeskolen, 2012). 

 

Ligeledes er DH Brøndby bekymret for, at man på denne måde gør klasserne større og derved 

også potentielt mere larmende og urolige, således at de børn der i forvejen er sårbare over for støj 

og uro får det endnu sværere. Det er i hvert fald ikke en bevægelse, der understøtter politikernes 

egne ønsker om at sørge for at flere børn med særlige behov skal holdes i folkeskolen og ikke 

tilbydes den rette hjælp i nogle passende omgivelser. Som vi ser det, så vil dette gøre det 

vanskeligere for disse børn at kunne være i almenskolen. 

 

Ift. udvidelsesforslaget til mellemformer, virker det også kontraproduktivt at man arbejder så meget 

med at lave mellemformer, hvor al erfaring siger at mindre klasser giver børn med særlige behov 

større chance for succes, når man med den anden hånd søger at gøre klasserne så store, at det 

nødvendigvis vil gøre det svært for netop de børn mellemformerne er tiltænkt. 

 

 

 

 

 



 

Side 25 af 45 
 

Høringssvar til budgetkatalog 2025-2028 

 

 

 

Fra:      Mikkel Sønderby Nielsen 

Dato:    23-08-2024 18:40:44 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Brøndby Kommune er i dag den dyreste kommune at have børn i, når det kommer til 

brugerbetaling. Det er faktisk 41% dyrere at have et barn her end i Rødovre eller Hundige. Derfor 

er det bekymrende, at man samtidig overvejer at skære yderligere på dette område. 

 

Forældre i kommunen bidrager allerede positivt til økonomien, men vi står over for forskellige 

udfordringer. Nogle familier kan støtte kommunens udvikling, mens andre har større behov for 

hjælp. Uanset udfordringerne har alle behov for dygtige, uddannede pædagoger til at tage sig af 

vores børn, så vi kan passe vores arbejde og fortsat bidrage til kommunens indtægter. Kortere 

åbningstider vil ikke kun føre til tabt kommuneskat, men også forringe trivslen for de mest udsatte 

familier, hvilket kan medføre øgede omkostninger i fremtiden. 

 

I dag er der tre pædagoger ansat på 37 timer i en stue med 12 børn i alderen 0-2 år. Med en 

åbningstid på 52 timer, 30 feriedage og et gennemsnitligt sygefravær på 16,9 dage, betyder det, at 

der kun er 1,75 pædagoger til stede i åbningstiden for at tage sig af de 12 små børn. Det er dybt 

bekymrende, at man vil skære yderligere på et område, der allerede ligger langt under de 

lovbestemte minimumsnormeringer. 

 

Hvordan kan I som politikere forsvare en situation, hvor pædagoger forventes at tage sig af 12 

spædbørn alene i 25% af deres arbejdstid og 6 spædbørn resten af tiden? Dette er den 

virkelighed, I har skabt i daginstitutionerne, og som I nu står til at forværre yderligere. 

 

 

Fra:      Brian Brichs 

Dato:    26-08-2024 09:34:52 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

Forældrebestyrelsen for børnehuset Kirkebjerg har læst budgetforslaget for Brøndby Kommune 

2025-2028, og har flg. kommentarer: 

 

Vi har en forståelse for at Brøndby Kommune, i lighed med andre kommuner er presset 

økonomisk. Vi opfordrer til at undgå så mange borgernære besparelser som muligt. Derudover har 

vi flg kommentarer. 

 

Udvidelsesforslag 65. Tidlig indsats. 

 

Bestyrelsen kan til fulde støtte forslaget om at ansætte flere trivselspædagoger. Forskning peger 

på, at jo tidligere der sættes ind i et barns liv, jo billigere bliver det på langt sigt. Derfor giver det 

god mening at bruge flere ressourcer på området. Et ambitiøst ønske kunne være, at man på sigt 

afsatte midler til, at hver institution havde minimum en trivselspædagog tilknyttet fuld tid. 

 

Udvidelsesforslag 66. Bedre overgang. 

 

Bestyrelsen bifalder dette forslag, og håber at det sammen med det politisk vedtagne 

overgangsmateriale vil være med til at sikre en forøget andel af forældre, der tilvælger SFO og 
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Folkeskolen. 

 

Udvidelsesforslag 67: Kompetenceudvikling 

 

Bestyrelsen bifalder dette forslag, men beder politikerne huske på, at 

videreuddannelse/kompetenceudvikling ikke altid er nok til at skabe de nødvendige rammer for alle 

børns trivsel, læring udvikling og dannelse. Det er vigtigt at have for øge, at der på landsplan 

generelt ses en stigning i børn, der har særlige behov og/eller diagnoser. Uagtet om man ikke 

ønsker politisk at segregere flere børn end højst nødvendigt, så bør det være et 

opmærksomhedspunkt at børn med særlige behov ikke må tage uforholdsmæssige ressourcer/tid 

eller være årsag til at den almene børnegruppes trivsel, læring, udvikling og dannelse ikke 

tilgodeses i tilstrækkelig grad. Jf. bemærkning til forslag 65. 

 

Udvidelsesforslag 70. Ekstra ressourcer til Kirkebjerg børn i dagtilbud. 

 

Bestyrelsen støtter helhjertet op om dette forslag. Bestyrelsen har ved selvsyn konstateret, at 

børnegruppens mangfoldighed, diversitet og manglende dansksproglige kompetencer og 

institutionskulturforståelse har en indvirkning på den pædagogik og den sociale læring, der kan og 

skal finde sted i institutionen. Der er ingen tvivl om, at personalet i Børnehuset Kirkebjerg har løftet 

og løfter en kæmpe opgave, men den har krævet og kræver fortsat en del flere ressourcer, således 

at man kan nå at bibringe børnene de mest nødvendige dansksproglige og sociale kompetencer, 

inden de skal i skolen.  Fra ledelsen er bestyrelsen blevet oplyst om, at problematikken er størst i 

børnehaven, hvor der opleves mange udenlandske, tilflyttede børn, som er blevet hjemmepasset 

og aldrig har været i en institutionskontekst før, og hvis deraf følgende manglende dansksproglige 

og sociale kompetencer har en negativ indvirkning på dagligdagen. 

 

 

På forældrebestyrelsens vegne, 

 

Brian Brichs, 

 

Formand. 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:37:22 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Der bør arbejdes med en bedre adskillelse af cyklende og gående i Strandparken 
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Fra:      Birgitte Thygesen, på vegne af Staben for Politik og Organisation 

Dato:    26-08-2024 13:44:47 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

I Staben for Politik og Organisation har vi drøftet reduktionsforslag nr. 13 – Samling af de 

kommunale tekniske servicefunktioner i Kommunale Ejendomme.  

 

En samling af tekniske servicefunktioner i Kommunale Ejendomme formoder vi også vil omfatte 

vagtstuen på rådhuset, der i dag er organiseret under Staben for Politik og Organisation. 

 

Selvom det ikke fremgår direkte af beskrivelsen i reduktionsforslaget, forventer vi, at der 

gennemføres en analyse af opgaveporteføljen i de nuværende teknisk servicefunktioner, før der 

træffes beslutning om hvilke funktioner, det giver mening at samle i Kommunale Ejendomme.  

 

Vagtstuens personale har en meget bred pallette af opgaver, og deres opgaveportefølje kan ikke 

sidestilles en til en med de tekniske servicefunktioner, hvor fokus er mere rettet mod teknisk 

ejendomsdrift. Som eksempel kan nævnes, at Vagtstuen blandt andet varetager kommunens 

vagtfunktion, som kræver en særlig uddannelse med særligt fokus på konflikthåndtering. Men også 

en lang række andre særopgaver. 

 

I Staben for Politik og Organisation ønsker vi at blive involveret i analysen, inden beslutning træffes 

om, hvorvidt vagtstuen skal indgå i samlingen af tekniske servicefunktioner i Kommunale 

Ejendomme. 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    24-08-2024 14:53:42 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

 

Hvorfor er omkostningerne til Kulturcafeerne ikke synlige i budgetkatalog? Der har aldrig været 

høring om oprettelse og serviceniveau! 

 

Jeg har som borger og medlem af Seniorrådet fulgt med i etableringen af Kultur Cafeerne i de to 

kulturhuse. Først blev cafeerne drevet på kommunal basis med store underskud, adskillige 

millioner. Det endelige tal kendes ikke, da information om regnskab stoppede november 2023. Jeg 

har derfor følgende argumenter og spørgsmål: 

 

Hvorfor har man ikke lavet en brugerundersøgelse inden igangsættelse. Som medlem af 

Seniorrådet undrer jeg mig bl.a. over, at Seniorrådet ikke har været hørt, hvilket man skal iflg. 

Seniorrådets Vedtægter. Målgruppen var især ældre borgere - jf. at kultur cafeerne skulle erstatte 

cafeerne på ældrecentrene. 

 

Er det lovligt at overdrage forpagtning til to privatpersoner, uden offentligt udbud, som det skete 

her primo 2024? 
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Det kan samtidig være konkurrenceforvridende? Hvad får cafeerne således i tilskud fra Brøndby 

Kommune? I regnskaberne, der var åbne indtil oktober 2023, var f.eks. varme/el/lokaleleje meget 

lave. Man kan mistænke, at de reelle udgifter til varme/el og lokaleleje ikke er anvendt? 

 

Er det lovligt at prisdifferentiere - så det kan koste mere/mindre for de samme varer i de to cafeer? 

(Prisdifferentiering er en anvendt parameter på det kommercielle marked, men her er tale om et 

offentligt projekt). 

 

Hvorfor er der ikke synlighed omkring Kunder/omsætning og regnskab? (Tilsyneladende blev 

regnskab "mørklagt" fra november2023. Jeg har spurgt Seniorrådets kontakt i 

Kommunalbestyrelsen, men ikke fået svar).  

 

Iflg. referater fra Kulturudvalget er de store underskud finansieret ved interne besparelser, så 

hvilke kulturbegivenheder er vi som borgere gået glip af? Jeg kan videre notere, at serviceniveauet 

er blevet mærkbart forringet på bibliotekerne. Således forsvinder læsestof løbende.   

 

Jeg har forstået, at Kulturcafeerne skal øge f.eks. bogudlån. I så fald har hvert øget bogudlån 

kostet ca. kr. 400,- pr. udlånt bog. Kan Forvaltningen godkende denne udlægning? (Se argumenter 

i forbindelse med behandling af regnskab i Kulturudvalget november 2023). 

 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:39:24 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

 

Med de flere beboere i Kirkebjerg (og senere i Brøndby Strand) bør der også bygges flere 

sportshaller. 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    25-08-2024 19:18:24 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Såvel reduktion som udvidelse. 

 

Reduktionsforslag 38. Ophør af klippekortsordning i hjemmeplejen  

 

Besparelse Tkr. 700 

 

Udvidelsesforslag 82. Social visitator 

 

Merudgift årligt Tkr. 600 

 

og Udvidelsesforslag 83. Kombineret stilling - forebyggende konsulent og trivselsguide  

 

Merudgift årligt Tkr. 500  

 



 

Side 29 af 45 
 

Høringssvar til budgetkatalog 2025-2028 

 

 

 

Disse tre forslag synes at overlappe hinanden. Samtidig virker det som Borgerservice har fravalgt 

at hjælpe borgerne med f.eks. MitiD, og lignende basalnødvendige problemer, og i stedet har 

sendt dem til Æ&O. Det virker ikke rationelt og bør omtænkes. Brøndby Kommune giver betydelige 

midler 

 

til foreninger. Jeg kender ikke de konkrete aftaler med disse, men noterer, at f.eks. Ældre Sagen 

virker mere som forretning end forening. Jeg er med på at Ældre Sagen har mange aktive, 

engagerede frivillige medlemmer, måske skal man kræve, at aktiviteterne følges op og midler fra 

Brøndby Kommune 

 

anvendes målrettet, jf. ovennævnte udvidelsesforslag. Forslaget med Ældre Sagen lyder måske 

kontroversielt, men f.eks. Dragør Kommune har en rådgivningslignende aftale med Ældre Sagen.  

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    25-08-2024 19:53:49 +00:00 

Vedr:    Del I: Effektiviseringsforslag 

 

Brøndby Kommune har en meget aktiv miljøpolitik. Som borger oplever jeg desværre ofte 

problemer med affaldssortering: Hvad skal i hvilke bokse, og hvornår sker der tømning næste 

gang? Hjemmesiden er kompliceret og besværlig at anvende.  

 

Jeg skal således foreslå, at Brøndby Kommune køber tilgang til Perfect Waste app. (Perfect 

Waste, Sandholtvej 8, 2650 Hvidovre). 

 

Den giver mulighed for at scanne et utal af emballager, og ved tilmelding kan der ske information 

om næste afhentning/tømning. Desuden sparer Brøndby 

 

Kommune at sende sms til de borgere, der ønsnker information om afhentning/tømning. 

Formodentlig en betydelig besparelse i tillæg til miljøgevinsten. 

 

Rigtig mange kommuner anvender allerede "Perfect Waste" app, så det er et afprøvet system. 

 

 

Fra:      Pernille Søgaard Skou 

Dato:    25-08-2024 20:40:22 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Det ærgrer mig at læse, at Brøndby Kommune endnu engang foreslår så store besparelser på 

børne- og skoleområdet. Jeg synes, budgetkataloget endnu en gang tegner et billede af en 

kommune, der ikke prioriterer børne- og skoleområdet særligt højt. Det tror jeg, har betydning for 

hvilke borgere, der vælger at flytte til kommunen, ligesom det medfører, at stadigt flere af 

kommunens mere ressourcestærke familier vælger en af områdets private. Det harmonerer 

således slet ikke med kommunens strategi 2030, herunder kommunens vision om at flere børn og 

unge lykkes i folkeskolen og oplever mental trivsel, og at gøre Brøndby til en attraktiv 

bosætningskommune.  
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Det er særligt bekymrende at læse de reduktionsforslag der vedrører lavere pædagogandel i 

dagtilbud og SFO, og øget klassekvotient i skolerne.  

 

20. Ændring af budgetteret pædagogandel i daginstitutionerne 

 

For få år siden, var det kommunalbestyrelsens ambition at hæve pædagogandelen i kommunen, 

bl.a. for at sikre kvaliteten i dagtilbuddene og som forberedelse til lov om minimumsnormeringer. 

Dette forslag går stik imod kommunens tidligere ambitioner, mod landspolitisk arbejde med 

minimumsnormeringer og kvalitet på dagtilbudsområdet. Argumentet for dette forslag er, at det er 

en udfordring at ansætte uddannede pædagoger. Men det er et useriøst argument. Det er nemlig 

muligt at gøre noget ved denne udfordring, og det er – i mine øjne – også kommunernes ansvar at 

gøre noget. I 2019 tilbød kommunen en merituddannelse til en række fastansatte medhjælpere og 

PAU’er, og kommunen oplyste efterfølgende, at alle efteruddannede medarbejdere var blevet i 

deres ansættelse. Fra 2023 har det desuden været muligt for kommunerne, via en 

opkvalificeringspulje på dagtilbudsområdet, at få midler til bl.a. efteruddannelse af kommunens 

pædagogmedhjælpere og PAU’ere. Der er derfor gode forudsætninger for, at Brøndby kommune 

kunne prioritere at uddanne kommunens pædagogmedhjælpere/PAU’ere og dermed måske nå op 

på den målsatte pædagogandel på 72,5 %, fremfor at slække på ambitionsniveauet og forringe 

kvaliteten i kommunens dagtilbud.  

 

Det vil få betydning for kvaliteten i kommunens dagtilbud, hvis forslaget vedtages. 

Udvidelsesforslag 65, begrundes med et ønske om at arbejde med kvaliteten i kommunens 

dagtilbud. Som forældre og forældrebestyrelsesmedlem, er det min klare overbevisning, at den 

bedste forudsætning for høj kvalitet i kommunens dagtilbud er, at der er tilstrækkeligt og uddannet 

personale i kommunens dagtilbud.   

 

21. Hæve klassekvotienterne i skoleskolerne og 24. Reduktion i andelen af uddannede pædagoger 

i SFO.  

 

Også dette forslag mener jeg, er stik imod kommunens strategi 2030 og mod regeringens aktuelle 

arbejde med at styrke kvaliteten i folkeskolen. Den nuværende klassekvotient i Brøndby (20,8) er 

på samme niveau som på landsplan. Brøndby kommune er imidlertid en kommune, hvis 

socioøkonomiske profil adskiller markant sig fra gennemsnittet, og med en høj andel af mindre 

ressourcestærke borgere og mange børn med ekstra behov. Vi må derfor forvente, at skulle 

investere mere i vores børn og unge i forhold til mange andre kommuner, og også end de 

kommuner, som listes i reduktionsforslaget. Det vil få konsekvenser for børnenes forudsætninger 

for at lære og trives, hvis klassekvotienten hæves til 24 elever pr. klasse.   

 

Mht. reduktionsforslag 37. Ændring af frekvensen af bad, jeg finder forslaget yderst umenneskeligt, 

og jeg håber inderligt, at forslaget ikke vedtages. 
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Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:36:21 +00:00 

Vedr:   Del III: Udvidelsesforslag 

 

3,1 millioner til elbiler hvert år er mange penge. Hvorfor ikke lade benzinbilerne blive slidt op og 

derefter bare købe nye elbiler? 

 

 

 

Fra:      DH Brøndby 

Dato:    26-08-2024 20:55:03 +00:00 

Vedr:   Del III: Udvidelsesforslag 

 

 

57. Forankre borgerrådgiverfunktionen 

 

DH Brøndby opfordrer på det kraftigste til, at det prioriteres, at borgerrådgiverfunktionen forankres 

som blivende tilbud. I handicaporganisationerne henviser vi ofte til borgerrådgiveren når borgere 

kommer med spørgsmål og udfordringer. De tilbagemeldinger vi får er altid positive og det er derfor 

vores oplevelse, at funktionen er vigtig at bibeholde. 

 

Den rådgivning borgerrådgiveren giver forvaltningen er vigtig og de opmærksomhedspunkter der 

gøres opmærksom på i borgerrådgiverens arbejde, stemmer overens med de historier vi, i DH 

Brøndby, gøres opmærksomme på i vores kontakt med borgerne i kommunen. Endvidere sikrer en 

borgerrådgiverfunktion øget lighed mellem borgere med forskellige ressourcer. De økonomisk 

stærke kan tilkøbe sig hjælp og rådgivning, hvorimod borgere med færre midler ikke har den slags 

muligheder, hvorfor de, med en evt. nedlæggelse af borgerrådgiverfunktionen, vil være overladt til 

sig selv. 

 

68. Styrkelse af arbejdet med mellemformer i skolerne 

 

Forslaget indeholder ikke en præcisering af hvad det er for typer af mellemformer man ønsker at 

afprøve i kommunen. Begrebet mellemformer kan dække over mange forskellige organiseringer og 

det er derfor vigtigt at politikerne forholder sig til, hvilken type mellemform man ønsker og med 

hvilket formål. Idet der ofte er mange behov og få ressourcer på skolerne kan mellemformer til tider 

brugers til at fjerne urolige elever fra klassen, med den hensigt at skabe ro til de tilbageværende 

elever. Ligeledes er der eksempler på, at mellemformer bruges til at rette elever til, så de i højere 

grad tilpasses normen – eksempelvis træne stille børn i at sige mere, urolige børn i at være stille 

osv. Mellemformer har derfor potentiale til at gøre ”normalen” endnu mere snæver end den 

allerede er, fremfor at udvide skolens rammer til at kunne inkludere flere børn.  

 

Ligeledes er det vigtigt at sikre, at de pågældende børns retssikkerhed overholdes. Ifølge 

klagenævnet for specialundervisning hjemvises mange sager, da skoler ikke overholder de 

forvaltningsretlige regler. Idet nogle typer af mellemformer er mere ad hoc kan det være 

udfordrende at holde øje med, hvornår et barn modtager så meget specialundervisning at barnets 

forældre skal inddrages, høres og modtage skriftlig afgørelse.  Det er derfor vigtigt at 

kommunalbestyrelsen sikrer, at reglerne for specialundervisning overholdes også ved 

mellemformer.  
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Ifølge forslaget vil arbejdet med mellemformer på sigt medføre en besparelse, da færre børn skal 

have dyre eksterne tilbud. Det er værd at bemærke, at forskning i eksempelvis Nest viser, at mens 

autistiske børn med et meget højt funktionsniveau kan trives i den organisering, forholder det sig 

anderledes for autistiske børn med et lavere funktionsniveau. Den gruppe af børn endte man 

derfor alligevel med at visitere til mere vidtgående tilbud.  

 

Såfremt hensigten med udvidelsen er, at færre børn skal i dyre eksterne tilbud vil det nok i højere 

grad kunne lade sig gøre, hvis de ekstra midler går til kommunens egne specialtilbud. I Lunten er 

klasserne eksempelvis vokset, mens andelen af voksne og dermed også specialpædagogiske 

muligheder er gået den modsatte vej. Hvis ønsket er at undgå at sende børn til dyre eksterne tilbud 

synes det kontraproduktivt af afvikle specialiseringen af de tilbud kommunen allerede har.  

 

79. Forøgelse af specifikke aktiviteter til Sommersjov 

 

At dette er en sag man kan vælge eller ikke vælge at udvide budgettet med er en sørgelig indikator 

for den tilstand Brøndby Kommune efterlader sine handicappede borgere i. Dette skal ikke være 

en udvidelse. Dette bør være en helt naturlig del af Sommersjov. Givet FNs Handicapkonvention, 

der tilsiger at mennesker med handicap skal kunne leve et liv på så lige vilkår som overhovedet 

muligt og kompenseres for deres handicap i en grad så det kan lade sig gøre, bør dette naturligvis 

også være tilfældet for Sommersjov. Dette gælder i særdeleshed også vores børn med handicap 

der i samtlige år har været udelukket fra deltagelse i Sommersjov. Det beskrives, at det altid har 

været muligt at have ledsager med, men dette er ikke korrekt. Det har udtrykkeligt været beskrevet 

i materialet fra Sommersjov at der ikke er ledsagerbilletter. Sommersjov er gentagende gange gjort 

opmærksom på dette forhold af DH Brøndby, men har ikke gjort det reelt muligt at sikre ledsagere 

til de børn der måtte have behov herfor, hvorfor de har været praktisk udelukket for deltagelse i 

Sommersjov. Ligeledes har sagen været vendt i kommunens eget Handicapråd og Sommersjov er 

endvidere blevet tilbudt sparring om inklusion af handicappede børn, men har aldrig henvendt sig. 

Kommunen bør som det naturligste i verden sikre, at alle børn – handicappede eller ej – kan 

deltage i Sommersjov. 

 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:33:19 +00:00 

Vedr:   Andet (generelle kommentarer) 

 

Der bør arbejdes med at øge trafiksikkerheden ved Brøndbyøster skole 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:36:21 +00:00 

Vedr:   Andet (generelle kommentarer) 

 

De offentlige parkeringsarealer ved Nygårds Plads fyldes hurtigt op af gulplade-biler 
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Fra:      Forældrebestyrelsen v/ Børnehuset Himmel & Hav 

Dato:    26-08-2024 11:25:12 +00:00 

Vedr:   Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Børnehuset Himmel & Hav – Forældrebestyrelse 

 

Ændring af åbningstiden 

 

Ændring af budgetteret pædagog andel - i dagtilbud og SFO 

 

Reduktion af åbningstid i klubber 

 

1. Som forældrebestyrelse rammer I os lige der hvor en ændring af åbningstiden - vil have stor 

betydning for om et arbejds marked vil se velvilligt på en arbejds styrke - der ikke kan aflevere 

deres børn tidligt? 

 

Når man kigger på de tal der ligger til grund for katalog forslaget - så er der måske en del af et svar 

her; at der ikke er nogen der har behov for tidlig aflevering - fordi de allerede har måttet sige "nej 

tak"? 

 

2. Som forældrebestyrelse har vi svært ved at forstå at der i Brøndby Kommune ikke er en samlet 

beslutning om at pædagog andelen indenfor 0-14 års området er ens? Hvad er det 

pædagogfaglige grundlag for  at der er en forskel imellem dagtilbud og SFO? 

 

Uanset at der er et behov for en reduktion - må vi godt hæve os over de andre kommuners grund 

niveau! Det i sig selv- tiltrækker pædagoger. 

 

3. Luk ikke de unges mulighed for at mødes i klubber - det vil på den lange bane bare øge behovet 

for flere opsøgende SSP medarbejdere i nærmiljøet. 

 

Måske kunne man lave andre klub konstellationer - end de stationære? Lad klubberne komme til 

de unge - i stedet for de unge skal komme til klubberne?  

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    24-08-2024 14:39:32 +00:00 

Vedr:   Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Er der fejl i Budgetkataloget Punkt 42. Reduktion i budgettet til Hjemmesygeplejen? 

 

Ifølge Budgetkataloget så bruger Brøndby Kommune kr. 10.841 årligt (2022) i hjemmesygepleje pr. 

67+ borger. Der var 6.133 borgere 67+ i det rapporterede år 2022, side 6 i Brøndby Kommunes 

Seniorpolitik 2023. Omregnes dette tal til samlet forbrug/budget, så skulle Brøndby Kommunes 

forbrug af hjemmesygepleje være på millioner kr. 65,5. Det svarer vel til ca. 130 årsværk +/- pga. 

deltid, faggrupper etc.  
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Imidlertid er budgettet for Hjemmesygeplejen i 2025 kun på millioner kr. 27,8. efter besparelsen på 

sygeplejersker på 10%, hvilket i sig selv er en voldsom besparelse. 

 

Altså langt fra kr. 65,5 millioner. Nu er det kun 67+ borgere, der henvises til, men en del borgere, 

yngre end 67, får også hjemmesygepleje. Så forhold mellem reelt forbrug og budget synes endnu 

større. Iflg. oversigt fra Brøndby Kommune, så bruges 21,8 % af budget på “ældre”, men 

betegnelsen synes således ikke rigtig, da f.eks. hjemmesygepleje må dække alle aldersgrupper. 

 

Iflg. KL skal ydelser vedrørende hjemmesygepleje bogføres under konto 5.30.28 , jf. 

sundhedslovens §§ 138 og 139, herunder udgifter og indtægter til private leverandører af 

hjemmesygepleje. Så det ligner bogføringsfejl, hvor andre borgerydelser, der IKKE er 

hjemmesygepleje er medtaget, måske hele Hjemmeplejeforbruget? 

 

Konklusion: Forvaltningen bør se ned i forslaget om at spare 10% på hjemmesygeplejesker og 

omvurdere ud fra følgende argumenter og fordi det sker på forkerte præmisser: 

 

Reduktionsforslaget er samtidig det største borgernære i Social-og Sundhedsudvalget. De to 

største reduktionsposter hører slet ikke til her, idet Reduktionsforslag 45 og 48, elevuddannelser 

og udenbys borgere på ældrecentrene, INTET har med borgernær service (i 2025) at gøre. 

 

Hjemmesygeplejen aflaster praktiserende læger og hospitaler. 

 

 Brøndby har dog en relativ høj udskiftningsfrekvens af sygeplejesker (54% højere en 

landsgennemsnittet over en to års periode). Ved en besparelse på 10% vil arbejdsmiljø bliver 

endnu mere forringet, og serviceniveau vil falde meget mere end de besparede 10%, en rigtig "ond 

cirkel" at komme ind i. 

 

Videre argumenter: 

 

Besparelsen væltes således direkte over på de praktiserende læger og hospitalerne. 

 

Sidste fordi udskrivning fra hospital giver utryghed og risiko for at blive genindlagt, hvis der ikke er 

et stærkt samarbejde mellem hospital, praktiserende læge og hjemmesygepleje. 

 

Brøndby Kommune en målsætning om at borgerne skal blive længst muligt i eget hjem. Her vil 

Hjemmesygeplejen ligeledes skulle spille en afgørende rolle. 

 

Serviceniveau falder - som nævnt - fordi arbejdsmiljø bliver dårligere pga. yderligere 

medarbejderudskiftning/faldende effektivitet.  

 

Samfundsmæssigt bliver der således ingen besparelse, men kun utryghed hos borgerne. Jeg har - 

som medlem af Seniorrådet - forelagt beregningerne i forslag 42 for Ældrechef Klaus G. Kolberg, 

der hævder de er korrekte.  
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Fra:      Stefan Aas Duekjær 

Dato:    20-08-2024 11:07:30 +00:00 

Vedr:   Andet (generelle kommentarer) 

 

Der må aldrig nogensinde spares på børne unge/skole området. Ligegyldigt hvad er det, det aller 

sidste sted man skal finde penge. Det skal aldrig gå ud over børnene at der skal spares penge. 

Pædagogerne løber hurtigt nok i forvejen lige nu, med alt det ombygning der eksempelvis er på 

brøndbyvester skole. 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:34:20 +00:00 

Vedr:   Andet (generelle kommentarer) 

 

Kan vi få nogle "grønne veje" rundt om i boligkvartererne, altså plante noget natur og have en sti til 

gående og cykler? 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    25-08-2024 19:21:27 +00:00 

Vedr:   Del II: Reduktionsforslag 

 

Der skal ikke ske besparelser på uddannelse og kompetenceudvikling - Reduktionsforslag 45 og 

46. 

 

Brøndby Kommune har et af landets højeste sygefravær. Højt sygefravær kan skyldes arbejdsmiljø 

og manglende uddannelse/kompetenceudvikling. Æ&O vil spare millioner kr. 2,6 på uddannelse og 

kompetenceudvikling i 2025 (reduktionsforslag 45 og 46). Det mener jeg er forkert, tværtimod bør 

der sættes ind på uddannelse og kompetenceudvikling for at øge motivation og skabe et bedre 

arbejdsmiljø. 

 

Det kan lade sig gøre at få et lavt sygefravær. For der er markant forskel på de tre ældrecentre - 

op til > 50% forskel på højeste og laveste sygefravær. Det betyder i tal, at administrationerne på 

især de to ud af tre ældrecentre, hver dag skal skaffe 15 medarbejdere (vikarer eller 

vagtændringer). 

 

Fordele opsummeret ved lavere sygefravær: 

 

Højere oplevet borgertilfredshed og effektivitet, da en fast medarbejder selvsagt har større 

kendskab til behov og arbejdsgange end en vikar. 

 

Mindre belastning af administration på ældrecentrene. 

 

Videre: 

 

Det kan ikke afvises, at den store personaleomsætning for sygeplejersker og SOSUèr - 

henholdsvis 64% højere og 53% højere end landsgennemsnit - generelt kan reduceres ved et 

bedre arbejdsmiljø og kompetenceudvikling, hvilket giver yderligere administrative besparelser og 
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selvsagt også øger produktivitet. Netop fastholdelse af medarbejderne var et projekt jeg som 

seniorrådsmedlem blev præsenteret for her i foråret. Hvorfor er implementering af projektet ikke 

med som effektiviseringsforslag? Det burde være det vigtigste effektiviseringsforslag i hele 

budgetkataloget. (Jeg afleverede som seniorrådsmedlem separat kommentar i form af et notat - 

baseret på egne erfaringer som leder med speciale i processer og kvalitetssikring gennem mange 

år).  

 

 

Fra:      Joachim Kjølberg 

Dato:    26-08-2024 12:49:09 +00:00 

Vedr:   Del III: Udvidelsesforslag 

 

Høringssvar vedr. Budget 2025 og overslagsårene 2026 – 2028. 

 

MED-udvalget ved Brøndbyvester Skole har på ordinært møde onsdag d. 21. august 2024, 

behandlet forslagene for reduktioner og udvidelser på skoleområdet. I den forbindelse har udvalget 

følgende bemærkninger: 

 

Forslag 66. Bedre overgang for børnene fra dagtilbud til SFO og skole. 

 

Udvalget finder, at man bør afvente effekten af de netop vedtagne retningslinjer for pædagogisk 

kontinuitet og sammenhæng i overgangen fra børnehus til SFO og Skole, førend der prioriteres 

yderligere ressourcer til dette.  

 

Såfremt man vælger udvidelse på dette område, bør det gøres mere markant. 

 

Forslag 67. Kompetenceudvikling af medarbejdere til arbejdet med mellemformer i dagtilbud og 

skoler. 

 

I lyset af kommunens Børne- og Ungepolitik, finder MED-udvalget det naturligt at prioritere 

kompetenceudvikling inden for dette område. Det anbefales samtidig, at ressourcerne ligger 

decentralt, således at kompetenceudvikling kan ligge praksis-nært og i tråd med den strategi og 

retning skolen har lagt. 

 

Forslag 68. Styrkelse af arbejdet med mellemformer i skolerne. 

 

For at skabe deltagelsesmuligheder for flest muligt, finder vi det naturligt at fastholde fokus på 

arbejdet med mellemformer og indsatser, der skaber deltagelsesmuligheder for flest mulig. 

 

Forslag 69. Bedre fysiske læringsmiljøer på skolerne. 

 

For at understøtte udviklingen af læringsmiljøer, der skaber deltagelsesmuligheder for flest muligt 

finder vi det nødvendigt, at der også prioriteres ressourcer til indretningen af læringsmiljøer såvel 

inde som ude. 
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Forslag 71. Ekstra ressourcer til modtagelse af børn fra Kirkebjerg i skolerne. 

 

Set ud fra Brøndbyvester Skoles synspunkt og aktuelle virkelighed, er dette udvidelsesforslag det 

vigtigste ift. den søgning af nye elever som skolen oplever. 

 

Såfremt søgningen fortsætter og gruppen af nye elever fortsætter med samme baggrund vil der 

kunne være behov for fremtidige justeringer samt en opmærksomhed på om der skal tænkes i 

andre løsninger, da det allerede nu betyder et pres på skolens fysiske rammer. 

 

Forslag 72. Kendskab til erhvervsuddannelser i samarbejde med Ungdomsbyen. 

 

Skolen har gode erfaringer med dette samarbejde, der er kendetegnet ved høj kvalitet, stort 

udbytte for eleverne ift. indblik erhvervsuddannelser og medvirker til en varieret skoledag, hvor 

eleverne oplever og afprøver elementer af uddannelserne. 

 

 

Fra:      Joachim Kjølberg 

Dato:    26-08-2024 12:45:06 +00:00 

Vedr:     Del II: Reduktionsforslag 

 

Høringssvar vedr. Budget 2025 og overslagsårene 2026 – 2028. 

 

MED-udvalget ved Brøndbyvester Skole har på ordinært møde onsdag d. 21. august 2024, 

behandlet forslagene for reduktioner og udvidelser på skoleområdet. I den forbindelse har udvalget 

følgende bemærkninger: 

 

Forslag 21. Hæve klassekvotienterne i folkeskolerne. 

 

Udvalget finder det uhensigtsmæssigt, at øge klassekvotienterne af flere årsager.  

 

Ift. lokalestørrelsen i flere klasselokaler Brøndbyvester Skole vil det forringe indeklimaet og dermed 

nedsætte elevernes vilkår for at modtage den undervisning og læring som de tilbydes. 

 

Ved flere elever i klasserne vil tiden pr elev blive mindre, der vil være ringere mulighed for at 

etablere to-voksenordninger, Co-teaching og andre tiltag for at skabe læringsmiljøer der motivere 

og rummer flere elever. 

 

Samtidig vil medarbejdernes arbejdsvilkår forringes idet det må forventes at de høje 

følelsesmæssige krav øges når der er flere elever på samme begrænsede plads og mindre tid. 

 

Forslag 22. Reduktion af tilskud til lejrskoler i 5. og 9. klasse. 

 

Udvalget oplever at lejrskoler gavner fællesskabet i en klasse, de påvirker elevernes dannelse i det 

der mulighed for at skabe indsigt samfundet i længere væk fra Brøndby end hvad der kan nås ved 

en ekskursion i dagligdagen. 
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Ydermere giver det mulighed for en række af vores elever, der i hjemmet ikke har mulighed for at 

komme omkring, kommer ud og gør sig erfaringer samt fællesskaber som de ellers ikke møder. 

 

Man kunne eventuelt retænke lejrskoler og give skolerne mulighed for, at fastlægge et mindre antal 

dage som lejrskole over et skoleforløb og dermed fortsat skabe en reduktion i udgiften. 

 

Forslag 23. Taksten for plads i SFO og klub hæves. 

 

Stigning af taksten kan medfører, at nogen familier af økonomiske årsager fravælger kommunens 

SFO- og klubtilbud. 

 

Gennemfører man dette forslag og ”Forslag 25. Ophør af aftenåben i klub”, vil det betyde både en 

øgning i betaling og samtidig en begrænsning af åbningstiden – altså en dobbelt forringelse. 

 

Forslag 24. Reduktion i andelen af uddannede pædagoger i SFO. 

 

Udvalget undres over dette forslag set i lyset af kommunens indsats med at opkvalificere ikke 

uddannede med pædagoguddannelsen. Samtidig vil det skabe en større afstand mellem skole og 

SFO, idet de ikke uddannede medarbejdere ikke ville kunne indgå i skolens dagligdag og der 

dermed ikke sikres sammenhæng og tryghed for eleverne i deres samlede skole- og SFO-dag. 

 

I dag medtænkes pædagogerne i vores SFO i to-voksen indsatser i skolen, der med-virker til at 

skabe endnu bedre trivsel for eleverne, særligt fordi pædagogerne har stærke kompetencer ind i 

arbejdet med relationer og fællesskaber. 

 

Forslag 25. Ophør af aftenåbent i klub. 

 

Se bemærkningerne under Forslag 23. 

 

Såfremt man ønsker, at arbejde videre med dette forslag, anbefales det at der reduceres med 1 

aften eller der arbejdes med alternative løsninger ifm. tilbud i kommunen, der har åbent på samme 

tid som aften åbningen i klub. 

 

 

Fra:      Ketty Møller og Annette Reckendorph 

Dato:    22-08-2024 14:12:00 +00:00 

Vedr:     Del I: Effektiviseringsforslag 

 

Vestbadet. 

 

Forslag at der udarbejdes et klippekort. (der kan anvendes i det system der allerede eksisterer 

vedr. armbånd)  

 

Dette skal gælde for de nuværende normalpriser for børn kr. 30 og voksne kr. 60. 

 

F.eks. koster et ti turs klippekort i Hvidovre svømmehal kr. 340 (34 pr. klip). 

 

Tilsvarende koster et ti turs klippekort i Glostrup svømmehal kr. 450 (45 pr. klip). 
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Dette ville tiltrække flere Brøndbyborgere som kun vil komme en gang i mellem, men som ikke gør 

pga. prisen. Dette har vi talt med en del borgere om.  

 

Det er mere optimalt, at vores borgere bliver i kommunen og ikke tager til andre kommuner, hvor 

prisen er meget mere favorabel. Pengene gør mere gavn i Brøndby. Umiddelbart er det en 

besparelse, at der er flere der bruger Vestbadet. 

 

Forslag om differentieret priser, i de tidsrum hvor det for nuværende ikke benyttes så meget. Dette 

ville tiltrække en del af de borgere, der ikke har mange økonomiske ressourcer. Vestbadet vil 

derved få udnyttet deres kapacitet optimalt og der vil komme flere penge i kassen.  

 

Disse forslag påvirker til mere bevægelse for flere af vores borgere. 

 

Med venlig hilsen 

 

Ketty Møller og Annette Reckendorph 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:35:21 +00:00 

Vedr:     Andet (generelle kommentarer) 

 

Når der nu ikke kommer cykelsti foreløbig langs Kirkebjerg Alle, så lad dog i det mindste bilerne 

parkere i græsrabatterne. Det vil gøre det sikrere at cykle på vejen. 

 

 

Fra:      Berit Rehder Algreen Nilsson 

Dato:    22-08-2024 11:46:17 +00:00 

Vedr:    Del III: Udvidelsesforslag 

 

Høringssvar vedrørende budget for kompetenceudvikling af medarbejdere til arbejdet med 

mellemformer i dagtilbud og skoler 

 

Til rette vedkommende, 

 

Jeg skriver dette høringssvar for at udtrykke min utilfredshed med det beløb, der er afsat til 

kompetenceudvikling af medarbejdere i forbindelse med arbejdet med mellemformer i dagtilbud og 

skoler. Det afsatte budget fremstår utilstrækkeligt i forhold til de udfordringer, som skolerne og 

dagtilbuddene står over for, især i lyset af den nye lovgivning, der pålægger folkeskoler at 

imødekomme behovene hos højtbegavede børn. 

 

Utilstrækkelig finansiering til kompetenceudvikling 

 

For at sikre en høj kvalitet i arbejdet med mellemformer kræves det, at personalet er tilstrækkeligt 

uddannet og opdateret på de nyeste pædagogiske metoder og teorier. Desværre afspejler det 

foreslåede budget ikke den nødvendige prioritering af dette område. Manglende investering i 

kompetenceudvikling kan føre til, at lærere og pædagoger ikke er tilstrækkeligt rustet til at håndtere 

de komplekse behov, der opstår, når børn med forskellige baggrunde og behov skal inkluderes og 
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trives i de samme læringsmiljøer. 

 

Højtbegavede børn og den nye lovgivning 

 

Den nyligt vedtagne lov, der kræver, at folkeskoler i højere grad skal imødekomme højtbegavede 

børn, understreger behovet for målrettet kompetenceudvikling. Højtbegavede børn har ofte brug 

for særlige pædagogiske tilgange og udfordringer, som det eksisterende undervisningsmiljø ikke 

nødvendigvis er gearet til at tilbyde. Dette kræver, at lærere og pædagoger besidder en dyb 

forståelse af højtbegavelse samt metoder til at differentiere undervisningen, så alle børn udfordres 

og udvikles optimalt. 

 

Det er bekymrende, at der tilsyneladende ikke er afsat tilstrækkelige midler til at sikre, at 

personalet får den nødvendige efteruddannelse og træning til at opfylde denne lov. Uden denne 

investering risikerer vi, at lovens intentioner ikke bliver realiseret, og at højtbegavede børn fortsat 

vil føle sig overset og understimuleret i skolen. 

 

Afsluttende bemærkninger 

 

Jeg vil derfor opfordre til, at der foretages en revurdering af budgettet med henblik på at sikre en 

tilstrækkelig finansiering af kompetenceudviklingen. Det er afgørende, at vores lærere og 

pædagoger har de nødvendige ressourcer og kompetencer til at imødekomme både de generelle 

og de specifikke krav, der stilles til dem i arbejdet med mellemformer og højtbegavede børn. 

 

Hvis vi ønsker en folkeskole, hvor alle børn – uanset deres begavelses niveau – kan trives og 

udvikles, er det essentielt, at vi investerer i vores medarbejdere. Denne investering er ikke blot en 

udgift, men en nødvendighed for at sikre kvaliteten af vores uddannelsessystem og vores børns 

fremtid. 

 

 

Fra:      Flemming Eilstrup Jonassen 

Dato:    25-08-2024 19:33:35 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Det ikke skrevne er ofte det vigtigste! I Budgetkataloget mangler: 

 

Etablering af "faste teams" i Hjemmeplejen 

 

Foråret store politiske "slagnummer" i oplæg til ny ældrelov var etableringen af "faste tværfaglige 

teams" (egentlig dårligt udtryk, da et team per definition er fast). 

 

I Seniorrådets seneste periodiske skrift (se dette) kan man læse, at den nye ældrelov slet ikke 

kommer til at betyde noget, da Brøndby Kommune allerede har indført meget af den foreslåede 

lovgivning. Det rimer dog ikke helt med, at Brøndby Kommune har en høj personaleomsætning for 

såvel sygeplejesker som SOSUer, hvor netop etablering af faste teams skal give højere motivation 

og engagement - og dermed mindre lyst til at skifte arbejdsplads. 
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Tilsyn: På budgetmødet den 19. august 2024 blev der afleveret en kollektiv klage over kvaliteten 

på Gildhøjhjemmet fra beboerne som jeg hørte det. Det stemmer dårligt med, at der ikke i 

budgetkatalog er omtalt noget om "tilsyn", eller måske mangel på samme, så man kan undgå 

påbud. Sidstnævnte fordi der ikke blev udført tilsyn i 2023 på ældrecentre og i Hjemmeplejen. Som 

Seniorrådsmedlem undrer jeg mig også over, at Bruger-Pårørenderådene på  ældrecentrene ikke 

blev orienteret. 

 

 

Fra:      Skolebestyrelsen på Brøndbyøster Skole 

Dato:    25-08-2024 23:25:18 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Kære politikere i Brøndby 

 

Vi, fra skolebestyrelsen på Brøndbyøster skole, vil gerne gøre opmærksom på de indlejrede 

problemstillinger der er forbundet med de, af forvaltningen foreslåede, reduktioner og udvidelser 

der er fremstillet i budgetkataloget. Vi har mange holdninger til helheden, men forholder os her kun 

til et udvalg af de forslag der er givet i dette års katalog. 

 

 

Hævede klassekvotienter 

 

Kommunen foreslår endnu engang at hæve klassekvotienten til et sted mellem 22,5 og 24 elever 

pr. klasse. Som skolebestyrelse vil vi kraftigt advare mod at gå i denne retning. Vi – og en mængde 

forskere på området – ser en direkte forbindelse mellem store klasser og ringere trivsel blandt 

elevpopulationen. Idet man samtidig forsøger at skabe bedre trivsel i kommunens skoler, der i 

forvejen er hårdt ramt på trivselsområdet, ser vi dette som et højst kontraproduktivt forslag. 

Endvidere erfarer man jo også at karaktererne blandt vores elever ikke er prangende, hvorfor en 

stor undersøgelse fra Sverige måske kunne give stof til eftertanke: her påviste undersøgelsen, at 

fem færre elever pr. klasse, gav 10 procents bedre skoleresultater (Folkeskolen, 2012). 

 

Ligeledes sætter vores bedagede skoler også nogle fysiske grænser for hvad vi mener er 

forsvarligt ift. antal elever i en klasse. Direkte citeret fra vores høringssvar fra 2023: ”Vi synes 

allerede at rammerne på Brøndbyøster skole ikke er til, at der skal presses flere elever ind i 

klasselokalerne. Lokalerne er i forvejen underdimensionerede og med et dårligt indeklima. Dette vil 

flere elever ikke gøre bedre.”  

 

Yderligere – også fra vores svar fra 2023 – er vi som skolebestyrelse kede af ”at man på denne 

måde gør klasserne større og derved også potentielt mere larmende og urolige, således at de børn 

der i forvejen er sårbare over for støj og uro får det endnu sværere. Det er i hvert fald ikke en 

bevægelse, der understøtter politikernes egne ønsker om at sørge for at flere børn med særlige 

behov skal holdes i folkeskolen og ikke tilbydes den rette hjælp i nogle passende omgivelser. Som 

vi ser det, så vil dette gøre det vanskeligere for disse børn at kunne være i almenskolen.” 

 

Ift. udvidelsesforslaget til mellemformer, virker det også kontraproduktivt at man arbejder så meget 

med at lave mellemformer, hvor al erfaring siger at mindre klasser giver børn med særlige behov 

større chance for succes, når man med den anden hånd søger at gøre klasserne så store, at det 
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nødvendigvis vil gøre det svært for netop de børn mellemformerne er tiltænkt. 

 

 

Reduktion af uddannet personale 

 

Reduktionen af uddannet personale i SFO’erne og dermed en reduktion i faglighed, synes ikke at 

hænge godt sammen med ønsket om at kompetenceudvikle, så man kan styrke arbejdet med 

mellemformer. Umiddelbart er det to forskellige enheder der tales om, men pædagoger anvendes 

både i SFO- og skoleregi, så det er den samlede kapacitet og faglighed, som skolebestyrelsen her 

kommenterer. Her vil skolebestyrelsen også pointere at det er meget lidt gennemskueligt hvad 

man i praksis søger at udvikle som mellemformer. Der er luftige begreber, men ikke konkrete 

planer for hvordan midlerne skal bruges. Disse tiltag virker også til at være modsatrettede og 

skolebestyrelsen bliver bekymret over at for mange forslag i budgetkataloget ikke støtter 

konstruktivt op om hinanden – dermed bliver det alt for nemt at sætte reduktioner og udvidelser 

sammen således at de ophæver hinandens virkning. 

 

 

Ophør af aftenåbent i klub 

 

Klubberne for eleverne i 4.-7. klasse er for mange et godt sted at samles med venner og i 

særdeleshed er aftenerne i klubben en tid, hvor der er mulighed for lidt mere ro på og lidt mere tid 

til at hygge og spise med de voksne. Vi er i skolebestyrelsen rigtig ærgerlige over, at denne 

mulighed nu fratages vores børn. Det er vores frygt at det især er de udsatte, sårbare og 

marginaliserede børn, politikerne ramme med denne spareøvelse. I et samfund, hvor man roser 

sig med at de bredeste skuldre bærer de største byrder, så ser vi her, at det er de smalleste der 

rammes uforholdsmæssigt hårdt.  

 

Måske man blot skulle sikre den gode kvalitet i de tilbud man har, så man ikke behøver investere 

midler i ekstra led, så som fritidskonsulenter, der bruges til at anvise børn mulige tilbud ude i 

omverdenen fordi forvaltning og politikere reducerer så meget i egne tilbud at de ikke længere har 

et indhold der giver mening eller skaber værdi for de børn, som de er tiltænkt.  

 

Vi håber meget, at man fra politisk side vil besinde sig på disse nedskæringer og overveje hvad det 

er for en skole man ønsker sig. Man kan ikke blive ved med at udvide klasserne og forvente at 

dette ikke har en negativ indvirkning på de tiltag man også ønsker sig – nemlig bedre trivsel og at 

flere elever klarer sig godt videre efter endt folkeskole. Hvis man tror det, så er det fordi man har 

sat kikkerten for det blinde øje. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Skolebestyrelsen på Brøndbyøster skole 
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Fra:      Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:    14-08-2024 10:28:57 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

 

Sosu-39 Ophør med indsatsen årlig hovedrengøring i Hjemmeplejen 

 

Vi foreslår ekstra hånd via uddannet rengøringsmedarbejder i stedet for sosu-assistenter. 

Indsatsen ønskes bebeholdt. 

 

 

 

Fra:      DH Brøndby 

Dato:    26-08-2024 20:52:37 +00:00 

Vedr:    Del I: Effektiviseringsforslag 

 

 

02. Effekter af revisitering og hverdagsrehabilitering 

 

03. Reduktion af udgiften til borgere på længerevarende botilbud efter servicelovens § 108 

 

Det fremgår af servicelovens bestemmelser, at hjælp skal tildeles efter en individuel og konkret 

vurdering af borgerens behov og forudsætninger samt, at hjælpen skal tilrettelægges i samarbejde 

med den enkelte borger. Det betyder, at selvom to borgere på papiret ser ens ud, kan der være 

stor forskel på hvilken hjælp de har brug for. Effektiviseringsforslag 02 og i særdeles 

effektiviseringsforslag 03 bekymrer os, da det store fokus på at spare kan føre til, at målet bliver at 

undersøge hvor lidt hjælp kommunen inden for lovens rammer kan nøjes med at tildele en borger, 

frem for hvilken hjælp der er den rette for den enkelte borger.  

 

Af effektiviseringsforslag 02 fremgår ikke, hvad de hyppigere revisitationer har betydet for 

borgernes livskvalitet. Ifølge forskningen på området kan hyppige revisitationer føre til dårlig 

livskvalitet fordi borgeren konstant lever i en tilstand af midlertidighed hvor de skal forholde sig til, 

at deres livssituation kan ændre sig. I forhold til effektiviseringsforslag 3 ser vi det derimod som 

positivt, at det i forslag 02 er det personale der kender borgerne, der rådgiver ift. revisitering.  

 

I effektiviseringsforslag 03 ønsker man at eksterne konsulenter, ved udelukkende at læse 

sagsakter, skal finde mulighed for at tildele borgerne mindre hjælp, end den de fagpersoner der 

kender borgeren anbefaler. Idet konsulenterne udelukkende ansættes for at finde besparelser er 

der stor risiko for, at sagsbehandlingen bliver blind for borgerens individuelle ønsker og behov og 

udelukkende fokusere på hvad der er billigst for kommunen. 

 

I forhold til effektiviseringsforslag 02 og 03 er det vigtigt at bemærke, at handicapkonventionens 

mål er at sikre, at mennesker med handicap kan leve på så lige vilkår som muligt hvilket også 

betyder, at mennesker med handicap har ret til autonomi. Det betyder, at selvom vi normativt kan 

synes, at det største mål for et menneske bør være, at klare så meget på egen hånd som muligt, 

er det ikke nødvendigvis målet for alle mennesker. For et menneske med handicap kan det at klare 

sig selv have så store omkostninger, at der ikke er energi til de ting der giver livet værdi. Hvad et 

menneske har behov for af hjælp kan derfor ikke afgøres uafhængigt af, hvem det menneske er. 
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Fra:      Tine Jargin - Medlem af Bestyrelsen i Ældresagen Brøndby 

Dato:    14-08-2024 11:19:34 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

 

17a Øge taksterne på flextur som trafiktilbud for almenområdet. 

 

Ved at få en stigning fra 36 kr. til  75 kr. vil det medfører, at de svageste borgere 

 

som ikke har handicap flex har svært ved at deltage i arrangementer/social samvær i Strandens 

forsamlingshus/Brønde/Kilden 

 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:42:26 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Forslaget om Flextur vil i begge sine udformninger få betydning for borgere, som i forvejen har det 

svært 

 

Fra:      Forvaltningen på baggrund af input fra borgermødet den 19. august 

Dato:    26-08-2024 07:40:25 +00:00 

Vedr:    Andet (generelle kommentarer) 

 

Hvilke overvejelser har Brøndby Kommune om etablering af ældreboliger i Brøndby Strand syd for 

banen? 

 

 

Fra:      Özkan Kocak (Moderaterne Brøndby) 

Dato:    21-08-2024 11:09:23 +00:00 

Vedr:    Del I: Effektiviseringsforslag 

 

 

At nye tilflytter til kommunen modtaget velkomstpakke.  

 

Der kan indholde: 

 

Pixiebog viden om kommunen 

 

Kort over kommunen, med seværdigheder, institutioner etc. 

 

Evt fribillet til svømmehallen? 

 

Intro til affaldssortering etc. 

 

rundvisning i kommunen? 

 

 



 

Side 45 af 45 
 

Høringssvar til budgetkatalog 2025-2028 

 

 

 

 

 

Fra:      Brian Brichs 

Dato:    26-08-2024 09:32:51 +00:00 

Vedr:    Del II: Reduktionsforslag 

 

Forældrebestyrelsen for børnehuset Kirkebjerg har læst budgetforslaget for Brøndby Kommune 

2025-2028, og har flg. kommentarer: 

 

Vi har en forståelse for at Brøndby Kommune, i lighed med andre kommuner er presset 

økonomisk. Vi opfordrer til at undgå så mange borgernære besparelser som muligt. Derudover har 

vi flg kommentarer. 

 

Reduktionsforslag 19: Ændring af åbningstider i daginstitutionerne. 

 

Vi ser forslaget som en kraftig serviceforringelse. For forældre, som pendler og/eller møder tidligt, 

er en indskrænkning af åbningstiderne problematisk. Det sætter forældrenes mulighed for være på 

arbejdsmarkedet under pres. Fra institutionens side opleves det allerede nu, at specielt fredag er 

problematisk. Der ses for sent hentede børn et par gange om måneden, og vi kan have en 

antagelse om, at det ikke vil blive mindre. For sent afhentning medfører ekstra afspadsering til 

personalet, og det er med til at udhule normeringen. 

 

Reduktionsforslag 20: Ændring af pædagogandel 

 

Bestyrelsen kan ikke understøtte dette forslag. Uagtet om det i øjeblikket er svært at rekruttere 

pædagoger, så er der ingen grund til at slække på ambitionsniveauet. En institution med en høj 

pædagogandel er mere attraktiv for øvrige pædagoger. Hvis man som kommune gerne vil have et 

højt fagligt niveau med høj kvalitet i daginstitutionerne, bør man ikke reducere i pædagogandelen. 

Dels for at sikre at institutionerne kan leve op til krave i dagtilbudsloven og den styrkede læreplan, 

dels for at sikre at Brøndby Kommune fortsat vil være et attraktiv sted at søge job som pædagog. 

Samtidig bør der være fokus på, at der er mulighed for at være to pædagoger på alle stuer. 

Specielt når man i Kirkebjerg ser en pædagogisk opgave, som i øjeblikket kræver ekstra 

ressourcer.  

 

Og så kan det undre bestyrelsen, at man med den ene hånd fremsætter dette forslag, når man 

med den anden hånd netop har i gangsat en videreuddannelses proces for medhjælperne i 

Brøndby Kommune, der sigter på at gøre den til pædagoger via merit-uddannelsen. Det virker 

selvmodsigende, at man prøver at fremme uddannelse i fastholdelses-øjemed, hvis man som 

kommune ikke sikrer at der er tilstrækkelig økonomi hos institutionerne til at kunne fastholde dem 

efterfølgende. 

 

 

På forældrebestyrelsens vegne, 

 

Brian Brichs, 

 

Formand. 
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